
DIARI DE SESSIONS DEL

PLE
DEL PARLAMENT DE LES ILLES BALEARS

DL. PM. 770-1987 Fq.Con.núm. 33/27 XI legislatura Any 2024 Núm. 49

 

Presidència
del Sr. Gabriel Le Senne i Presedo

Sessió celebrada dia 8 d'octubre de 2024 

Lloc de celebració: Seu del Parlament

SUMARI

Punt únic. Debat i votació de les propostes de resolució derivades del debat de política general del Govern de les Illes Balears.
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2616

 



2616 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 49 / 8 d'octubre de 2024 

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos al debate y votación de las propuestas de
resolución presentadas por los grupos parlamentarios,
derivadas del debate de política general del Govern del año
2024. 

Punt únic. Debat i votació de les propostes de resolució
derivades del debat de política general del Govern de les
Illes Balears.

El punto único del orden del día es el debate de estas
propuestas.

Intervendrán los grupos parlamentarios durante diez
minutos para defender las propuestas de resolución
presentadas, de mayor a menor, y, en último lugar, el Grupo
Popular. Habrá también un turno de fijación de posiciones de
diez minutos.

Las propuestas presentadas por los grupos parlamentarios
y admitidas por la Mesa serán transcritas literalmente en el
Diari de Sesions antes de la intervención del portavoz que las
defienda.

Y acabado el debate de las propuestas presentadas, se
procederá a la votación en el mismo orden en que hayan sido
debatidas.

Así, pues, corresponde primero intervenir al Grupo
Socialista para defender sus 46 propuestas de resolución RGE
núm. 13980/24, complementado por el escrito RGE núm.
13982/24. Sr. Pons, tiene usted la palabra. 

RGE núm. 13980/24, complementat amb l'escrit RGE
núm. 13982/24, del Grup Parlamentari Socialista, derivades
del debat de política general del Govern de les Illes Balears
del 2024.

D'acord amb l'article 189 del Reglament del Parlament de
les Illes Balears, el Grup Parlamentari Socialista presenta les
propostes de resolució següents, derivades del debat de
política general del Govern de les Illes Balears del 2024.

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a no derogar la Llei de memòria i reconeixement
democràtics de les Illes Balears, atesa la importància de
mantenir i de seguir impulsant aquesta llei i el seu
desenvolupament, que fou fruit del consens ampli de la societat
civil d’aquesta comunitat.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a incrementar el pressupost de l’any 2025 de les
polítiques de memòria democràtica per impulsar nous plans de
fosses i avançar en la culminació del V Pla de Fosses del
Govern de les Illes Balears, en el marc de la comissió tècnica
de persones desaparegudes i la comissió tècnica de memòria
i reconeixements democràtics, per poder donar continuïtat a
les polítiques públiques de memòria democràtica, de la mà de
les entitats memorialistes i de les associacions de víctimes de
la Guerra Civil i la dictadura franquista.

3. El Parlament de les Illes Balears acorda impulsar un pacte
autonòmic antitransfruguisme, per evitar que els governs,
locals, insulars o autonòmics se sustentin en càrrecs que hagin
deixat la seva formació política o coalició, o n'hagin estat
expulsats.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a garantir la independència i la neutralitat d’IB3,
sense cap mena d’ingerència política, amb un escrupolós
respecte a la pluralitat política que ha de guiar tota la
programació de la radiotelevisió pública com a reflex del
conjunt de sensibilitats i de la diversitat de la societat de les
Illes Balears.

5. El Parlament de les Illes Balears constata que la seva
presidència continua sent indigna després que el seu president
hagi declarat com a investigat per un presumpte delicte d’odi.

6. El Parlament de les Illes Balears manifesta la seva profunda
preocupació per les conseqüències de la supressió de l’Oficina
de Lluita Contra la Corrupció i la Comissió Balear de Medi
Ambient, l’elaboració de legislació ad hoc que afavoreix la
resolució de problemes urbanístics concrets i els reiterats
incompliments, d’una part dels alts càrrecs, del Codi Ètic del
Govern, i exigeix al Govern de les Illes Balears que retorni,
amb fermesa i honestedat, al camí de la lluita contra la
corrupció mitjançant la utilització de tots aquells instruments
que estiguin al seu abast.

7. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a defensar l’ensenyament públic com a garantia
d’equitat i igualtat d’oportunitats, i que el creixement de
l’escola privada concertada mai no es faci en detriment de
l'escola pública, per tant es prioritzarà la creació de places
públiques (en especial places de 0-3 i d’FP) i no es
concertaran places quan hi hagi places públiques suficients.

8. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a retirar de l’article 16 del Decret 43/2024, de 27 de
setembre, pel qual s’estableix el règim d’admissió d’alumnes
als centres educatius sostinguts totalment o parcialment amb
fons públics de la comunitat autònoma de les Illes Balears, el
criteri complementari “Fill d'antic alumne del centre” per a
l'adscripció i l'admissió als ensenyaments d'educació infantil,
educació primària, educació secundària obligatòria,
batxillerat i educació especial.

9. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a renunciar a la zona única d’escolarització per a
Palma i a retornar a la zonificació escolar per facilitar la
conciliació, fomentar la mobilitat sostenible i els entorns
segurs per als nostres infants i famílies, així com l’arrelament
als barris.

10. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a protegir i fomentar la llengua pròpia de les
nostres illes, la convivència i la cohesió en els centres
educatius, i a renunciar a l’aplicació del Pla pilot d’elecció de
llengua que segrega els infants segons la llengua que parlin.

11. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a estendre el complement retributiu específic per
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a les places de molt difícil cobertura a tot el professorat de la
mateixa especialitat així catalogada, i que realitzin les
mateixes funcions als centres educatius de la mateixa illa on hi
hagi places d'aquest tipus, per tal de no establir greuges
comparatius entre docents que realitzen la mateixa tasca i que
viuen enmig de les mateixes condicions.

12. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a garantir la bonificació de les matrícules
universitàries, tant de centres propis com de centres adscrits
a la Universitat de les Illes Balears, així com de centres propis
d'ensenyaments artístics superiors, d’acord amb criteris
socioeconòmics que permetin un veritable accés equitatiu als
estudis superiors i sense criteris acadèmics que vagin més
enllà de la superació de l'assignatura.

13. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a defensar activament els drets de les persones
LGTBI, a rebutjar qualsevol classe d’aliança amb formacions
polítiques obertament LGTBIfòbiques que promouen discursos
d’odi, i a posar en marxa sense demora el III Pla estratègic de
polítiques públiques LGTBI, d’acord amb les entitats i fent
especial èmfasi en els protocols contra les agressions, en la
formació de personal públic que aborda aquestes situacions,
així com en la promoció en el currículum escolar de la
formació en valors de diversitat a tots els centres educatius de
les Illes Balears.

14. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a assegurar l’execució dels fons europeus de
recuperació que han arribat per a la posada en marxa dels
tres centres de crisi 24 h per a víctimes de violència sexual, i
a licitar directament el projecte en cas que els consells insulars
no ho facin, per garantir la igualtat de drets de totes les dones
de les Illes Balears, independentment de l’illa on resideixen.

15. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears que en el termini de 6 mesos s’elimini la llista
d’espera generada del servei de teleassistència que actualment
està en 1.800 persones, i a reduir en un 50% la llista d’espera
del servei d’ajuda a domicili, que s’ha incrementat en un
127%. No podem permetre que la gent gran i les persones
dependents es quedin sense els serveis essencials que
necessiten, en un context on la justícia social i la dignitat són
prioritàries per al Govern.

16. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a invertir els recursos generats pels bons resultats
econòmics en la millora de la qualitat de vida de la nostra
classe treballadora, amb mesures valentes com la supressió
immediata dels copagaments en serveis d’ajuda a domicili i
centres de dia, com a incrementar els ajuts directes a la
conciliació i la corresponsabilitat. Només així podrem afrontar
les greus desigualtats socials que provoca la massificació i
assegurar que el progrés econòmic arribi a tothom.

17. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a condemnar de manera contundent qualsevol
discurs o política que criminalitzi els menors no acompanyats
i la immigració i a reafirmar el compromís ferm de la nostra
comunitat autònoma amb els drets humans, amb l’elaboració
d’un pla integral d’acollida i protecció per als menors no

acompanyats, que garanteixi l’accés als serveis educatius,
sanitaris i psicosocials i asseguri la seva inclusió en
programes d'integració social. Aquest pla, basat en la
Convenció dels Drets Humans i la Convenció sobre els Drets
dels Infants, ha de tenir un enfocament humanitari, en
contraposició a les polítiques restrictives i deshumanitzadores
que criminalitzen la infància migrant.

18. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern a fer una
campanya informativa del dret que atorga als pacients el
decret de garantia de demora d’anar a la sanitat privada en
cas que esperin més de 60 dies per a una consulta i de 180 dies
per a una intervenció quirúrgica.

19. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern a
construir l’Hospital de Felanitx, que ja disposa del plànols
derivats del concurs d’idees, per fer front al repte d’atenció a
la cronicitat a la zona de Llevant de l'illa de Mallorca.

20. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a mantenir els compromisos adquirits amb el
Comitè dels Drets de l’Infant de l’ONU, UNICEF i l’Agenda
2030, a assegurar la protecció de la infància enfront
d’espectacles violents com les corregudes de bous i a mantenir
la prohibició que menors de 18 anys participin o assisteixin a
aquest tipus d’esdeveniments.

21. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a mantenir durant 2025 el mateix nombre de
treballadors i treballadores efectius a la plantilla del SOIB
amb què va començar 2024.

22. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a proposar que els salaris dels treballadors i les
treballadores de Balears augmentin en paral·lel a les pujades
de la productivitat nominal de cadascun dels sectors
econòmics.

23. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears que les zones d'afectació de les restriccions del
turisme d'excessos torni als llindars establerts al Decret llei
1/2020, de 17 de gener, contra el turisme d'excessos per a la
millora de la qualitat a zones turístiques.

24. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a mantenir o ampliar els criteris de decreixement
de les places turístiques en totes les seves modalitats; a
mantenir la ràtio d'eliminar dues places existents per a la
creació d'una nova plaça dins la Llei 3/2022, de 15 de juny, de
mesures urgents per a la sostenibilitat i la circularitat del
turisme de les Illes Balears, i a encarar, així, el camí de
decreixement del nombre total de places turístiques.

25. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a rebutjar l’ampliació de centres comercials, així
com la creació de nous.

26. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a augmentar, promoure i impulsar la renovació
de la regulació sobre l’arribada de creuers al port de Palma,
de manera que aquesta representi una reducció (global,
setmanal i diària) significativa en relació amb l’acord
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anterior, tant pel que fa al nombre de vaixells com de la seva
capacitat, i a fer-la extensiva, la regulació, de manera
modulada a cada situació objectiva, a la resta de ports de les
Illes Balears.

27. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a augmentar de manera significativa, al llarg de
tot l’any, la tarifa de l'impost de turisme sostenible.

28. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a incrementar el pressupost en recerca i
innovació l'any 2025 a l'1,07%, d’acord amb el compromís
adquirit per la Sra. Prohens al seu discurs d'investidura
d'arribar al 2% del pressupost en inversió en recerca i
innovació l'any 2027, i tenint en compte que actualment i
després de la retallada dels pressuposts de 2024 aquesta
inversió es troba al 0,61% del pressupost de la comunitat
autònoma.

29. El Parlament de les Illes Balears constata que vuit mesos
després d’haver adquirit, a la seu de la conselleria, el
compromís, davant tot el sector agrari i el conjunt de les forces
polítiques, d’impulsar las tasques necessàries que garanteixin
l’assoliment d’un gran pacte en matèria agrària, a dia d’avui,
el conseller d’Agricultura, Pesca i Medi Natural encara no ha
iniciat cap contacte ni realitzat cap tasca per portar-lo a terme
i li exigeix, de manera immediata, posar-se a treballar per
assolir-lo.

30. El Parlament de les Illes Balears considera del tot errònia
la decisió del Govern de les Illes Balears d’apostar per
l’agricultura intensiva centrada en les explotacions agràries
intensives d’ús industrial i li exigeix que atengui les peticions
del Consell de Mallorca, dels diferents ajuntaments de l’illa i
de les entitats mediambientals i animalistes, que li reclamen la
defensa de l’agricultura extensiva i la prohibició de les
anomenades “macrogranges”.

31. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a perseverar en la consecució de nous fons
d’ingressos com s’aconseguí amb els governs del Pacte de
Progrés de Francina Armengol amb els 130 milions d’ençà
l’aprovació de l’impost de turisme sostenible, els 291 milions
pels lliuraments a compte del sistema de finançament
autonòmic realitzat pel Govern d’Espanya de Pedro Sánchez,
els 127 milions gràcies al factor d’insularitat o els 400 milions
d’euros pendents encara d’execució de fons europeus, que
permetran disposar de més recursos que mai per confegir els
pressuposts de 2025.

32. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a negociar bilateralment amb el Govern
d’Espanya la condonació del deute històric de les Illes
Balears.

33. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a defensar la imprescindible incorporació del
principi d’ordinalitat en el nou model de finançament
autonòmic i a aprofundir en la gestió autonòmica dels tributs
de l’Estat, així com en un major reconeixement de la
insularitat i del major cost de la vida a les Balears.

34. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a no renunciar a les oportunitats de finançament
i transformació que representen els fons europeus, com els
recents oferiments de fons per a educació 0-3 i Formació
Professional per part de l'Estat, així com a maximitzar-ne les
possibilitats d'execució amb la publicació de les convocatòries
corresponents, i, a la vegada, a comprometre's a retre comptes
almanco semestralment sobre la seva execució.

35. El Parlament de les Illes Balears, havent constatat
l'efectivitat d'aplicar un topall als preus de lloguer com s'ha
vist en el cas de Catalunya, insta el Govern de les Illes Balears
que, en exercici de les seves competències en matèria
d'habitatge, tal com permet la Llei estatal 12/2023, de 24 de
maig, pel dret a l'habitatge, declari, en el termini de tres
mesos, totes les zones de la comunitat autònoma de les Illes
Balears que compleixin amb les condicions requerides, com
zones tensionades, perquè els ciutadans d'aquests municipis
puguin beneficiar-se de l'aplicació de l'Índex de Preus de
Referència als preus de lloguer.

36. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a pactar amb totes les entitats i associacions
d’aquestes illes que defensen l’accés de tots els ciutadans de
les Illes Balears a un habitatge digne, els preus màxims que
hauran de pagar els llogaters dels habitatges resultants de
qualsevol programa incentivat pel Govern de les Illes Balears,
(Construir per llogar, Lloguer Segur, Habitatges de Preu
Limitat, ...), i a garantir que ningú no quedi exclòs per manca
d’ingressos i que el preu del lloguer d’aquests habitatges no
superi en cap cas el 30% dels ingressos dels ocupants,
prioritzant la seva ocupació a joves i persones o famílies
vulnerables.

37. El Parlament de les Illes Balears reconeix els excel·lents
resultats de la gratuïtat del transport públic i insta el Govern
de les Illes Balears i els consells insulars de Menorca, Eivissa
i Formentera -tots ells amb competències pròpies en transport
públic terrestre- a garantir-ne, en el conjunt de les Illes
Balears i dins el seu àmbit competencial, la continuïtat en el
temps.

38. El Parlament de les Illes Balears constata la impossibilitat
de veure resultats en el curt i mig termini en matèria de
transport ferroviari a les Illes Balears com a conseqüència de
la decisió del Govern de les Illes Balears de renunciar a la
construcció del tramvia de Palma i del tren de llevant i l’insta
a reprendre els projectes esmentats de forma immediata.

39. El Parlament de les Illes Balears insta l’Autoritat
Portuària de les Illes Balears, el Govern de les Illes Balears i
el Govern d’Espanya a no promoure ni aprovar cap projecte
que representi ni l’ampliació de la capacitat ni de la superfície
construïda o ocupada (terrestre i marítima) del port de Palma,
ni cap ampliació de la capacitat per l’oferta de restauració i
comercial.

40. El Parlament de les Illes Balears exigeix al Govern de les
Illes Balears el compliment del “principi jurídic de no
regressió” acordat a la Cimera de Nacions Unides pel
Desenvolupament Sostenible celebrada el 2012, pel qual la
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normativa ambiental no pot ser revisada si això implica
retrocessos en els nivells de protecció ja assolits.

41. El Parlament de les Illes Balears constata les nefastes
conseqüències de la supressió de la Comissió Balear de Medi
Ambient, la qual cosa ha suposat un retrocés evident tant en la
participació de les institucions públiques i organitzacions no
governamentals com en la transparència en la presa de
decisions, pel que demana al Govern de les Illes Balears
establir mecanismes de transparència i participació durant la
tramitació d’aquells projectes que pel seu impacte tinguin
incidència damunt els valors ambientals, territorials i
paisatgístics de les Illes Balears.

42. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a deixar de legislar en contra del Pla hidrològic
de les Illes Balears amb mesures com la permissivitat en la
construcció d’habitatges en àrees de riscs per inundacions o
la legalització de piscines construïdes de forma il·legal en el
sòl rústic i li exigeix l’execució d’una política valenta de
l’aigua que tingui efectes reals sobre el aqüífers de les Illes
Balears que es troben afectats pels excessos de nitrats i/o
clorurs.

43. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a promoure, a través de l’anunciada nova llei
d’urbanisme, un marc normatiu que preservi el sòl rústic
protegit de noves edificacions d’habitatge sense que s’hi
estableixin excepcions de cap consideració, que empari el
principi de legalitat urbanística sense cap tipus de condonació
de les infraccions passades i futures i que respecti
escrupolosament la capacitat reglamentària dels consells
insulars en matèria d’ordenació del territori en el seu àmbit
competencial.

44. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a promoure la sostenibilitat de les zones costeres
mitjançant la integració d’estratègies en l’ordenació i la gestió
del litoral que englobi les diferents perspectives, terrestres,
marines, mediambientals, paisatgístiques i d’accions contra els
efectes del canvi climàtic del nostre litoral des de la
col·laboració institucional, i a traspassar les funcions i els
serveis d’ordenació territorial en el litoral qualificat de sòl
rústec als consells insulars per avançar en el desplegament de
competències previstes a l’article 70 de l’Estatut d’Autonomia
de les Illes Balears i amb l’objectiu de gestionar des de la
proximitat aquestes zones especialment sensibles dels territoris
de cadascuna de les Illes.

45. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears, davant la sobrecàrrega de feina i el ritme de
treball d'aquest estiu, a incrementar el control de la Inspecció
de Treball i recuperar el pla especial de lluita contra la
precarietat, perquè tornin els inspectors de treball a l'estiu.

46. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a defensar un nou model de finançament
autonòmic més centrat en la capacitat tributària dels territoris
a la vegada que garanteixi elements de solidaritat
interterritorial.

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. President. Al debat de política general
vam veure una presidenta amb un discurs més autocomplaent
que compromès, amb més supèrbia que esperit constructiu. La
posició del Govern en el debat de política general es pot
caracteritzar en tres grans qüestions: la primera, obviar els
retrocessos impulsats pel Govern al llarg d'aquesta legislatura
-i després em referiré-; la segona, per prioritzar el discurs del
Partit Popular a nivell nacional per sobre dels interessos dels
ciutadans de Balears; i la tercera, per fer dos anuncis estrella
que, bàsicament, són fum de formatjada: el primer, el tren de
Llucmajor, que el veurem d'aquí a tres legislatures, i el segon,
l’ITS a l’estiu com a objectiu per reduir l'arribada de turistes,
quan tots sabem que a l’estiu pujar l’ITS no té cap incidència
en els nivells d'arribada que puguin venir.

Amb les propostes que fem, per tant, a partir d'aquí posam
l'accent, primer de tot, en els retrocessos evidents, especialment
en el bloc de drets i qualitat democràtica, exigim que no es
derogui la Llei de memòria democràtica. Constatam que estam
dirigits per un president indigne. Manifestam la profunda
preocupació per la derogació de l’Oficina de lluita contra la
corrupció, la Comissió Balear de Medi Ambient, l'elaboració
de la legislació per beneficiar els interessos urbanístics concrets
i l’incompliment reiterat del codi ètic del Govern, tot junt crea
un caldo de cultiu que tindrà conseqüències més prest o més o
més tard, i no seran per a bé.

La qualitat democràtica també es devalua amb la pèrdua de
la independència d’IB3, malgrat tot el que ens va assegurar la
presidenta del Govern, veiem una ingerència política evident i
la manca de respecte a la pluralitat política, vam fer bé en el
seu moment votant en contra. I, a més a més, demanam un
pacte antitransfuguisme a Balears.

En matèria de finançament, li demanam al Govern que
defensi, dins el nou model de finançament, el principi
d'ordinalitat, una major gestió autonòmica dels tributs de
l'Estat, un major reconeixement de la insularitat, així com el
major cost de vida a les Balears. I, per suposat, davant la
possibilitat de poder negociar de manera bilateral la llevada del
deute, no té cap sentit que ella s'hi negui, hauria d'estar
disposada també a negociar una eliminació de part del deute i
fer-ho de manera bilateral.

(Alguns aplaudiments)

En matèria d'educació, preocupats pel que veiem, exigim la
defensa i la voluntat clara de prestigiar l'ensenyament públic.
Demanam el foment i la protecció de la llengua pròpia de les
nostres illes. Defensam la convivència i la cohesió als centres
educatius i rebutjam d'una manera directa el Pla de segregació
lingüística.

(Alguns aplaudiments)

Demanam la bonificació de les matrícules universitàries,
que es moguin únicament amb criteris socioeconòmics i un
complement retributiu específic per a les places de molt difícil
cobertura a tot el professorat de la mateixa especialitat.
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Renunciam a la zona d'escolarització única a Palma, així
com al criteri complementari per l'adscripció de fill d'antic
alumne de centre, perquè açò pugui permetre l’adscripció i
tenir més punts a l’hora d’accedir a un centre.

En matèria de drets socials i sanitaris demanam una defensa
activa dels drets de les persones LGTBI.

Demanam la posada en marxa del tercer Pla estratègic de
polítiques públiques i una condemna a qualsevol discurs o
política que criminalitzi els menors no acompanyats i la
immigració. Defensam un pla integral d'acollida i protecció de
menors no acompanyats.

Demanam, per suposat, la supressió immediata dels
copagaments als serveis d'ajuda a domicili i als centres de dia,
l’increment en les ajudes directes a la conciliació i la
corresponsabilitat. Eliminar en sis mesos les llistes d'espera
generades en el Servei de teleassistència i reduir almanco un
50% les d’ajuda a domicili, que s'han incrementat des que ha
arribat el Govern de Marga Prohens. I demanam el compliment
del Decret de garantia de demora, perquè ningú pot esperar més
de 60 dies per una consulta ni més de 180 per una intervenció
quirúrgica.

Volem, per suposat, hospital a Felanitx. Casa de naixement
a Son Espases, a Eivissa. La posada en marxa dels tres centres
de crisi de 24 hores per a víctimes de violència sexual.

I, per suposat, demanam mantenir la prohibició als menors
de 18 anys perquè no puguin assistir a les corregudes de bous.

(Alguns aplaudiments)

En matèria d’habitatge exigim la declaració en tres mesos
de totes les zones de Balears que es troben en una situació
d’elevat preu de lloguer. A Catalunya tenen en aquests
moments..., hem vist com l’aplicació de les zones tensionades
ha suposat una baixada d’un 5% en els preus del lloguer, a
Balears, en el mateix termini, el preu ha pujat un 11%, no és
que hagin estat capaços d’aturar-ho,...

(Alguns aplaudiments)

..., no, és que se segueix incrementant el preu aquí mentre a
Catalunya es redueix.

Demanam convertir tot l’habitatge de preu limitat en
habitatge públic protegit. El Govern ens enganya, els habitatges
de preu limitat són una tapadora per permetre el lliure...

(Alguns aplaudiments)

... mercat dels habitatges que es promocionen amb recursos
públics. I demanam també que qualsevol programa d’habitatge
incentivat pel Govern ha de garantir que el preu del lloguer dels
habitatges no suposarà mai el 30% dels ingressos de la renda
familiar, i açò vostès tampoc no estan disposats a acceptar-ho.

En transport públic, per suposat, demanam la gratuïtat del
transport públic al llarg del temps, al Govern i als consells
insulars, que són els que tenen les competències, i constatam

que quan és gratuït el transport públic es millorar i el nombre
d’usuaris incrementa de manera exponencial. Per tant, ha estat
una bona iniciativa, tenen vostès el repte de donar-li
continuïtat.

I, per suposat, volem tramvia i volem tren de Llevant, ens
negam a acceptar les negatives que planteja el Govern de
Marga Prohens.

Fem propostes per lluitar contra la massificació, propostes
turístiques i comercials: proposam el decreixement de places
amb una ràtio d’eliminar 2 places existents per la creació de
cada nova plaça. Demanam tornar a la zonificació del 2020
quant al turisme d’excessos.

Demanam incrementar la reducció de l’arribada del nombre
de creuers al port de Palma i rebutjam l’ampliació de nous
centres comercials, o la creació de nous, a totes les Balears.

(Alguns aplaudiments)

En matèria econòmica les propostes que fem van a diferents
sectors, primer de tot demanam al conseller d’Agricultura que
acompleixi el seu compromís, es va comprometre fa vuit
mesos, davant totes les forces polítiques i tot el sector agrari, a
treballar per fer possible un pacte agrari. A dia d’avui no n’hem
sabut res més, vuit mesos després.

I demanam i plantejam, evidentment, una defensa clara a
favor de l’agricultura extensiva, diem no a la macrogranja de
Sineu i a qualsevol macrogranja que vagi en aquesta mateixa
direcció.

(Alguns aplaudiments)

Demanam també assolir en els pressupost el compromís que
fa agafar la presidenta Prohens en el debat d'investidura, que
ens va assegurar que aquesta legislatura acabaríem amb un 2%
d'inversió en matèria de recerca i innovació. La primera decisió
que va prendre aquest govern va ser un retrocés, estam ara a un
0,61 i demanam que en el 2025 arribem a l’1,07 i en el 2027 al
2%.

I, en clau laboral, defensam que els salaris dels treballadors
augmentin en paral·lel a les pujades a la productivitat nominal
de cada un dels sectors econòmics. 

En matèria ambiental i de sostenibilitat exigim el
compliment del principi jurídic de no-regressió, no és possible
que continuïn aprovant legislació que suposi retrocessos en la
protecció del territori, del medi ambient i de la natura, que és
el que fan vostès en aquests moments. I la Llei òmnibus n'és un
exemple claríssim, retrocessos en ambició climàtica,
retrocessos en protecció del territori, i aquest no pot ser un
plantejament, en cap cas, que les Illes Balears ens puguem
permetre. 

Demanam que es deixi de legislar contra el Pla hidrològic
aprovat, com, per exemple, el Pla hidrològic no permet la
construcció d'habitatges en zones inundables, ni va per la via de
legalitzar piscines, i aquest no pot ser el plantejament. 
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Rebutjam la legalització indiscriminada i exigim respecte a
les competències dels consells insulars en matèria d'ordenació
del territori i demanam una estratègia d'adaptació del nostre
litoral als efectes del canvi climàtic per pensar que sempre
podem continuar igual i que no tindrà conseqüències a la llarga.
El canvi climàtic sobre les nostres costes és una
irresponsabilitat de primera magnitud.

I ens oposam, per suposat, a l'ampliació de zones
comercials i de marines esportives en el port de Palma, no pot
ser aquest el plantejament que es faci per a la ciutat. El
rebutjam i també ho posam de manifest a les nostres
resolucions. 

En definitiva, un plantejament que persegueix dir prou als
retrocessos que planteja el Partit Popular en drets socials i en
drets democràtics, el reconeixement de l'estima del nostre
territori com un element també fonamental i, evidentment, un
plantejament de negociació de cara al finançament que no
només estigui a les ordres del Sr. Feijóo sinó que pensi sobretot
en els ciutadans de les Illes Balears. 

Moltes gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. A continuación es el turno del Grupo VOX
para defender sus 22 propuestas de resolución, RGE núm.
13974/24. Sra. Cañadas, tiene la palabra. 

RGE núm. 13974/24, del Grup Parlamentari VOX,
derivades del debat de política general del Govern de les Illes
Balears de 2024.

D'acord amb l'article 189 del Reglament del Parlament de
les Illes Balears, el Grup Parlamentari VOX presenta les
propostes de resolució següents, derivades del debat de
política general del Govern de les Illes Balears de 2024.

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a posar en marxa mesures ambicioses que permetin
l'accés a l'habitatge a joves, treballadors i famílies a través de
rebaixes fiscals, de lliurar sòl no protegit per construir i
d'impulsar la construcció d'habitatge social VPO i d'habitatge
taxat VPT, garantint la prioritat nacional.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a modificar la normativa amb la finalitat d'exonerar
el pagament d'imposts i subministraments als propietaris
d'habitatges ocupats amb la finalitat de prohibir que l'immoble
ocupat no pugui ser considerat estatge ni domicili de l'ocupant
il·legal a través d'empadronament, així com a promoure totes
les mesures necessàries per posar fi al frau en
l'empadronament dels immigrants il·legals que permet el seu
accés a ajudes socials que perjudiquen els espanyols.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a enfortir la lluita contra les màfies que promouen
l'ocupació il·legal d'habitatges, a través del desenvolupament
d'un pla coordinat amb els ajuntaments per a la identificació

de pisos pastera en els municipis, per procedir a la
identificació dels immigrants il·legals i promoure la devolució
al seu país d'origen; així com a incloure l'ocupació
d'habitatges com infracció greu a la Llei d'habitatge, i així
garantir que els "okupes" no puguin rebre prestacions en
matèria d'habitatge o accedir a habitatge de lloguer social del
l'Institut Balear de l'Habitatge (lBAVI).

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a reforçar les mesures de control i seguretat per
detenir l'arribada d'immigració il·legal a les Illes Balears,
instaurar la prioritat nacional en l'accés a totes les ajudes
socials i evitar l'accés a aquestes de tots els immigrants
il·legals amb la finalitat d'acabar amb l'efecte cridada i
garantir la sostenibilitat dels nostres serveis públics.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern d'Espanya
a coordinar les Forces i Cossos de Seguretat de l'Estat per a
la detecció i el control de la immigració il·legal a les rutes
marítimes que arriben a les Illes Balears, i a crear un marc
legal que permeti la devolució dels immigrants que violentin
les nostres fronteres i accedeixin il·legalment al territori
espanyol.

6. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern d'Espanya
a modificar la normativa a fi de garantir que els estrangers
que cometen delictes greus perdin automàticament el seu
permís de residència, siguin expulsats del territori espanyol i
se n'impedeixi el retorn.

7. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern d'Espanya
a identificar la nacionalitat dels menors no acompanyats que
arribin a les Illes Balears i procedir-ne a la devolució als
països d'origen per ser atesos per les seves famílies. A més,
s'insta el Govern de les Illes Balears a sotmetre tots els
immigrants il·legals que es declarin menors a les proves
pertinents per determinar la seva edat mentre es tramiti la seva
repatriació als seus països d'origen amb els seus familiars o,
si n'és el cas, sota la tutela dels seus estats d'origen.

8. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a modificar la normativa necessària perquè
l'acolliment i l'adopció de menors estrangers sigui una
competència assumida pel Govern de la nació i no dels
consells insulars.

9. EI Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a promoure polítiques de suport a la natalitat,
incentivar les famílies nombroses, enfortir les ajudes a la
maternitat i la paternitat, i establir en tot cas la prioritat
nacional en l'accés a totes les ajudes socials; i a realitzar les
modificacions normatives que assegurin unes condicions
laborals que afavoreixin la conciliació laboral i familiar.

10. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a promoure mesures amb la finalitat de donar
suport, informació i protecció a la dona embarassada,
especialment en situacions de vulnerabilitat; d'evitar la
institucionalització dels nins en cas de possible situació de risc
o desprotecció, buscant que el menor estigui amb la seva
família biològica el major temps possible; de protegir davant
l'adoctrinament i la manipulació de menors i la violència en
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tots els àmbits familiar, escolar, xarxes socials; de protegir
especialment els menors en situacions especials; i d'assegurar
que les accions educatives estaran adaptades al grau de
maduresa i a les necessitats dels nins, especialment en el cas
de nins amb discapacitat.

11. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a instaurar un model educatiu que garanteixi la
igualtat d'oportunitats, basat en els principis d'esforç, mèrit i
capacitat, que permeti la cohesió nacional, el dret a ser educat
en espanyol i la lliure elecció de centre educatiu, i que
promogui el prestigi i l'autoritat del professorat, així com a
treure de les aules qualsevol tipus d'adoctrinament ideològic.

12. E1Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a derogar tota la normativa que suposi una
imposició lingüística del català com a única llengua vehicular
de la ensenyament, i a modificar la normativa, el Decret de
mínims, a fi de garantir en l'àmbit educatiu el coneixement de
les dues llengües oficials a la comunitat autònoma de les Illes
Balears, garantint en tot cas als pares la lliure elecció de
llengua vehicular d'ensenyament a tots els nivells educatius.

13. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a promoure, en l'àmbit educatiu i cultural, les
modalitats lingüístiques de les diferents illes: el mallorquí, el
menorquí, l'eivissenc i el formenterenc.

14. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a modificar la normativa per garantir l'accés a
tots els ciutadans en condicions d'igualtat a la funció pública,
a eliminar el requisit del coneixement de la llengua catalana
i a instaurar aquest coneixement com a mèrit, de manera que
el desconeixement del català no penalitzi l'accés a la funció
pública.

15. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a suprimir totes les lleis ideològiques que han
fracassat en l'intent d'atallar la violència contra les dones, així
com a promoure mesures com la presó permanent per a
delictes sexuals i pederastes.

16. El Parlament de les Illes Balears insta a la derogació de
totes les normes ideològiques que pretenguin l'esborrament de
la dona i que amenacin els seus espais d'intimitat, així com
aquelles que promoguin l'adoctrinament a les aules en contra
dels drets de les famílies.

17. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a dur a terme una important rebaixa fiscal per a
famílies i empreses, garantint el funcionament dels serveis
públics. Per a això, haurà de dur-se a terme una important
retallada de la despesa política supèrflua, de les duplicitats
existents entre els consells insulars i el Govern de les Illes
Balears amb la finalitat d'aconseguir la reducció de les
dimensions de les estructures burocràtiques i de garantir la
transparència i l' eficiència.

18. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a revisar totes les subvencions públiques
concedides a les Illes Balears, a eliminar les ajudes a
"xiringuitos" ideològics, a entitats separatistes, i assegurar que

els fons públics es destinin únicament a projectes que tinguin
una utilitat pública demostrada en benefici dels veïns de
Balears.

19. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a posar en marxa totes les mesures necessàries,
perquè, a través de la retallada dràstica de la despesa política
supèrflua, puguin realitzar-se les inversions adequades per
millorar els serveis públics, reduir les llistes d'espera en
sanitat i en dependència, garantir la qualitat de l'educació i
dur a terme les inversions necessàries en infraestructures per
a totes les Illes.

20. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a derogar totes les normes que en nom del
fanatisme climàtic han assenyalat i criminalitzat el nostre
sector primari mitjançant imposts, taxes i burocràcia verda.
Igualment, se l'insta a posar en marxa mesures per protegir el
nostre producte enfront de la competència deslleial, garantir
el relleu generacional i assegurar la viabilitat de les nostres
explotacions.

21. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a reforçar l'eficiència en la gestió dels recursos
hídrics, mitjançant el desenvolupament d'un pla integral per a
la modernització de les infraestructures hídriques, amb
l'objectiu de reparar les canalitzacions i reduir pèrdues
d'aigua, de garantir el subministrament d'aigua de qualitat per
al consum humà, d'implementar solucions tecnològiques per
tractar la salinitat dels embassaments i d'assegurar que
aquestes infraestructures puguin ser utilitzades de manera
eficient per al reg agrícola, i millorar així la viabilitat del
sector primari.

22. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a sol·licitar la creació d'un pla integral de
mobilitat a les diferents illes, en coordinació amb els consells
insulars, amb l'objectiu de renovar i ampliar les
infraestructures viàries, incloent-hi la construcció de nous
cinturons i carreteres per descongestionar el trànsit i facilitar
la mobilitat interinsular; i a executar les infraestructures
necessàries de manera prioritària, entre altres, les següents:
• Negociar un nou conveni de carreteres amb el Govern
d’Espanya, per millorar la seguretat de la xarxa viària de
Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera.
• Donar solució, sense més demora i de manera prioritària, a
la carretera general de Menorca.
• Impulsar, ateses les demandes dels municipis, la construcció
de rondes i circumval·lacions amb l'objectiu d'evitar el trànsit
dins dels nuclis urbans de Mallorca.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Hoy me dirijo a ustedes para presentar
las propuestas de resolución que nuestro grupo parlamentario
trae a este pleno. Estas propuestas no solo representan la
defensa de los intereses de los ciudadanos de Baleares sino que
están alineadas con el sentido común y la necesidad de
devolver a nuestras islas el rumbo que nunca debió perder.
Baleares enfrenta grandes desafíos y queremos aportar
soluciones que defiendan a las familias, a los trabajadores y a
los sectores productivos, que son el alma de nuestra sociedad. 
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En primer lugar, quiero destacar nuestra preocupación por
la falta de acceso a una vivienda digna para miles de
ciudadanos de Baleares. Los precios de la vivienda se han
disparado y la falta de inversión en vivienda pública es
alarmante. El sistema de ayudas actual ha sido un fracaso, ya
que no prioriza adecuadamente a las familias que más lo
necesitan. 

VOX defiende el derecho de las familias de Baleares a
acceder a una vivienda sin tener que competir con la
inmigración ilegal o con "okupas" que se apropian de
propiedades sin consecuencias. Entre las medidas que se
pueden adoptar, debemos recordarles que no solo los
ciudadanos tienen graves problemas para acceder a una
vivienda, sino que los que la tienen ocupada se ven privados de
ella por el fenómeno "okupa", que lleva años sin solucionarse
con el anterior gobierno. Hemos de defender a los ciudadanos
y su hogar. Por ello, entre las medidas que proponemos están
la exoneración de impuestos y pago de suministros a los
propietarios que sufren la ocupación de sus viviendas, un plan
coordinado para acabar con los pisos patera y la ocupación
ilegal y una revisión de las leyes para que se dé respuesta a la
ocupación, y dejemos ya de proteger a aquellos que vulneran
los derechos de los legítimos propietarios.

Este problema que achaca a las Islas, la ocupación ilegal, no
solo afecta a la esfera privada de los individuos, sino que,
además, es un problema que afecta gravemente a la seguridad
y a la convivencia de los ciudadanos. Debemos proteger a los
ciudadanos que cumplen la ley y no a aquellos que se saltan
toda norma y encima le damos cobertura necesaria para vivir a
costa de aquellos que pagamos nuestros impuestos. 

Por ello, desde VOX exigimos en estas medidas la
prohibición del empadronamiento de "okupas" y que se
establezcan medidas urgentes para que la administración no
legitime estas situaciones. Los pisos ocupados no solo generan
inseguridad sino que también deterioran  nuestras comunidades
afectando gravemente la calidad de vida de quienes sufren esta
lacra. 

Ya sé que no les gusta tocar este tema, pero uno de los
problemas más graves que enfrentamos en Baleares es la
creciente llegada de inmigrantes ilegales, especialmente de
menores no acompañados. Es una sobrecarga para nuestros
recursos públicos y un impacto negativo en nuestras
comunidades. VOX insta a que se adopte una política firme y
clara de repatriación inmediata de MENA y de inmigrantes
ilegales y exigimos que las ayudas sociales se destinen
exclusivamente a nuestros ciudadanos, no a quienes ingresan de
manera ilegal. Es una cuestión de justicia social y de
priorización de los recursos para los ciudadanos de Baleares.

Por otro lado, la familia para nosotros es el núcleo de
nuestra sociedad y por ello no debemos dejarla olvidada de las
políticas del Gobierno. Las tasas de natalidad de nuestras islas
son alarmantemente bajas y la falta de apoyo a las familias
jóvenes y numerosas es una realidad. En VOX defendemos un
plan ambicioso de apoyo a las familias que incluya incentivos
fiscales, acceso prioritario a la vivienda, deducciones por hijos
a cargo y medidas de conciliación familiar para que nuestras

familias no tengan que elegir entre tener hijos o desarrollarse
profesionalmente. 

Es fundamental que el Gobierno de las Islas Baleares se
comprometa seriamente con la protección de la natalidad y de
las familias. No podemos seguir mirando hacia otro lado
mientras la estructura demográfica de nuestras islas se
desploma. Es nuestro deber facilitar a las familias las
herramientas necesarias para tener hijos sin que esto se
convierta en una carga insostenible. 

Otro aspecto clave para VOX, y debería serlo para todos, es
la reforma del sistema educativo, llevamos años sufriendo las
imposiciones ideológicas de la izquierda con la inmersión
lingüística forzada y la promoción del adoctrinamiento en las
aulas. Los padres tienen derecho a decidir la educación de sus
hijos y en VOX no vamos a permitir que se les siga privando de
esa libertad. Les solicitaremos, las veces que sea necesario, que
se garantice de forma efectiva el derecho de los padres a elegir
la lengua en la que educan a sus hijos y, además, que el catalán
no sea un requisito obligatorio para acceder a la función
pública. La educación debe basarse en el mérito y el esfuerzo,
no en ideologías impuestas y, por supuesto, como saben,
instamos a la eliminación de toda ideología de género y
adoctrinamiento en las aulas. Es crucial que la educación de
Baleares sea neutral y que se respete el derecho de las familias
a educar a sus hijos y según y conforme a sus valores. 

El sector productivo es la columna vertebral de nuestra
economía, sin embargo, los autónomos, pequeños empresarios
y comerciantes se ven ahogados por una carga fiscal
desmesurada y una burocracia asfixiante. Desde VOX
proponemos una rebaja de impuestos para todos los sectores
productivos, así como la eliminación de trabas burocráticas. Es
necesario fomentar el comercio de proximidad y apoyar a las
pequeñas y medianas empresas que generan empleo en nuestras
islas. Queremos que las ayudas se dirijan a las empresas
locales, no a los grandes conglomerados que no reinvierten en
nuestra economía. Apoyamos la creación de un entorno
favorable para el emprendimiento y la generación de empleo
estable y de calidad, sobre todo en sectores como el comercio,
la artesanía y la industria local. 

El gran sector olvidado por parte del Gobierno, el campo y
la pesca, son parte esencial de nuestra identidad como pueblo,
no podemos seguir permitiendo que las políticas de Bruselas y
de la izquierda sigan destruyendo el sector primario. En VOX
proponemos un plan de modernización de las infraestructuras
hídricas y un apoyo decidido a nuestros agricultores y
ganaderos para que puedan competir en igualdad de
condiciones y mantener el sustento de sus familias. Debemos
garantizar que nuestras políticas medioambientales no
perjudiquen a quienes trabajan nuestra tierra y dejarse ya de la
criminal y destructiva Agenda 2030.

Otro tema que es comentado y referido por todos, el
transporte y la movilidad, es otro aspecto esencial para el
desarrollo de nuestras islas. Un tema olvidado por el Gobierno
durante los últimos años y en el que sin duda debemos adoptar
medidas. Desde VOX proponemos la ampliación de las
infraestructuras de transporte público y la mejora de la red de
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carreteras para que los ciudadanos puedan desplazarse con
comodidad y eficiencia. 

Debemos apostar por un modelo de movilidad que no solo
mejore la conectividad entre los municipios de las islas, sino
que también se adapte a las necesidades reales de los
ciudadanos, sobre todo en aquellos núcleos urbanos donde la
saturación del tráfico es un problema constante. 

Y, para ir terminando, uno de los temas más importantes
para los ciudadanos, la seguridad, que para VOX es uno de los
pilares esenciales y que, gracias a la izquierda, se ha dejado en
el olvido. Creemos en una política de mano dura contra los
delincuentes, especialmente contra aquellos que cometen
delitos graves como la violación o la pederastia. Así,
proponemos medidas como instar a la implantación de la
prisión permanente revisable para violadores y pederastas,
garantizando que quienes cometan estos delitos no vuelvan a
reincidir en nuestra sociedad. 

Y, por supuesto, instamos que sea exigida la derogación de
las leyes de ideología de género que han generado caos social,
han borrado a la mujer del mapa, han criminalizado al hombre
por el simple hecho de ser hombre y que solo busca dividir a la
sociedad.

Sin duda, en el tema que más toca a los ciudadanos, VOX
propone una rebaja fiscal contundente. Los ciudadanos de
Baleares no deben seguir soportando una presión fiscal que
solo beneficia a los chiringuitos de la izquierda y a los políticos
que viven de las subvenciones. Queremos un gobierno que
reduzca el gasto público superfluo y que elimine todas las
subvenciones a los organismos y asociaciones ideológicas que
no aportan nada al bienestar común. Los recursos deben
destinarse a lo que realmente importa: sanidad, educación e
infraestructuras.

Esperamos que al menos estas propuestas les refresquen las
preocupaciones de los ciudadanos, déjense de sus prioridades
ideológicas, de sus posicionamientos climáticos y, por favor,
apoyen y promuevan adoptar medidas que, de forma práctica
y efectiva, den respuesta a los problemas reales de nuestras
islas. 

Muchas gracias.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. A continuación es el turno del Grupo MÉS
per Mallorca, para defender sus 18 propuestas de resolución
presentadas por el escrito RGE núm. 13971/24. Sr. Apesteguia,
té la paraula.

RGE núm. 13971/24, del Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, derivades del debat de política general del Govern
de les Illes Balears del 2024.

D'acord amb l'article 189 del Reglament del Parlament de
les Illes Balears, el Grup Parlamentari MÉS per Mallorca
presenta les propostes de resolució següents, derivades del

debat de política general del Govern de les Illes Balears del
2024.

1. El Parlament de les Illes Balears constata que el volum de
visitants que es reben a les Illes Balears ha superat la
capacitat de càrrega social i mediambiental del territori, i
insta el Govern de les Illes Balears i la resta d'administracions
que, en l'àmbit de les competències corresponents, treballin
per un decreixement de la pressió turística que pateixen les
Illes Balears amb una reducció tant en l'oferta com en la
demanda, per tal de garantir la sostenibilitat mediambiental,
el benestar de la població resident, la qualitat laboral i una
òptima experiència turística.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a treballar decididament per reduir la pressió
automobilística de les Illes Balears i, en particular, a
assegurar que el dret dels illencs a desplaçar-se dins la seva
illa de residència, sigui en vehicle particular sigui en transport
públic, no es vegi malmès per la saturació turística.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a garantir que els residents de les Illes Balears poden
gaudir de les platges, les cales i el litoral de les Illes Balears,
sense haver de patir problemes de massificació o inseguretat
per la pressió turística o nàutica.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern d'Espanya
a modificar la Llei 18/2014, per fer partícip de forma efectiva
i decidida el Govern de les Illes Balears de la gestió dels ports
i aeroports, segons l'article 32.15 de l'Estatut d'Autonomia de
les Illes Balears.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a aprovar, de forma consensuada amb el conjunt de
grups parlamentaris, un document d'estratègia per fer efectiu
el traspàs de les competències pendents de transferir que
preveu l'Estatut d'Autonomia.

6. El Parlament de les Illes Balears manifesta que la
ciutadania i les institucions de les Illes Balears són tan
madures i capaces d'autogestionar-se com ho són les del País
Basc i Navarra, que l'exercici històric de l'autogovern en
legitimen de la mateixa manera les demandes i que, per tant,
són mereixedores de la mateixa capacitat de mantenir una
singular relació tributària i financera amb l'Estat a través
d'una figura similar o equiparable al concert econòmic basc
o al conveni econòmic navarrès.

7. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a encapçalar, de la mà del Consell Social de la
Llengua Catalana, un gran pacte social per tal d'incentivar
l'ús social de la llengua catalana, i insta el Govern d'Espanya
a assumir la seva responsabilitat històrica en el seu retrocés i,
per tant, la seva responsabilitat a l'hora de disposar recursos
i canvis normatius per revertir aquest procés.

8. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a impulsar un gran acord social per garantir l'accés
a l'habitatge com un dret prevalent a les expectatives de
negoci; a aquests efectes, insta el Govern de les Illes Balears
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a lluitar activament per acabar amb l'especulació en relació
amb l'habitatge.

9. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a presentar un pla per fer front a les jubilacions que
es produiran els pròxims deu anys i suposen el 50% del
personal funcionari.

10. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a adequar el plus d'insularitat a tots els
funcionaris de la comunitat autònoma i el seu sector
instrumental.

11. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a aprovar un pla específic per fer efectiva la
universalització a l'etapa 0-3 anys.

12. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a pal·liar la insuficiència estructural de la xarxa
pública d'educació i d'equipaments sociosanitaris a Palma, a
través de l'adquisició de solars per aquestes finalitats.

13. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a desenvolupar un pla concret i específic per a la
incorporació de psicòlegs a Atenció Primària, amb la
planificació anual d'aquestes incorporacions en el marc del
nou pla de salut mental.

14. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a incorporar, en el pla d'infraestructures
sanitàries, la construcció d'un centre psicosanitari de mitja
estada per a l'atenció a la població infantojuvenil.

15. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a treballar perquè l'atenció per especialistes en
pediatria estigui coberta a tots els centres de salut.

16. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a presentar el Pacte pel futur de la pagesia a què
es va comprometre el mes de febrer.

17. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a aprovar un Pla de transició energètica i canvi
climàtic que permeti assolir l'objectiu de reducció d'emissions
del 40% per a 2030, previst a la Llei 10/2019.

18. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a rebutjar el projecte de macrogranja de Sineu,
així com a impulsar una moratòria d'aquelles macrogranges
que no estiguin previstes en un instrument d'ordenació
territorial o sectorial.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. Le Senne. Senyores diputades i senyors
diputats, vostès recordaran que en el debat de política general,
a més de fer l'anàlisi de com havia anat aquest any d'inici de
legislatura i quines havien estat, a parer nostre, les mesures que
havia impulsat el Govern, vàrem fer una sèrie d’anuncis de
proposicions de llei que vostès no trobaran precisament a les
nostres propostes de resolució, per un sentit lògic, primer,
perquè només tenim 18 propostes de resolució a presentar en

aquest ple i, per tant, havíem d'optimitzar quines eren les que
triàvem, i, per altra banda, perquè ja tendrem ocasió que es
votin, cadascuna de les proposicions de llei, quan les duguem
a aquest hemicicle.

Per tant, ens hem centrat en aquelles coses que nosaltres
vàrem proposar, aquella visió que nosaltres volem aportar a
aquest debat i a aquestes resolucions i que creiem que seria
interessant que guiassin l'acció del Govern durant l'any següent. 

I, en aquest sentit, tornam a incidir en què creiem que
l'orientació, l'anàlisi que fa el Govern a l’hora de mirar quines
són les polítiques en matèria turística que s'han d'implementar
en el nostre país parteixen d'un error, que és que, per a
nosaltres, per a MÉS per Mallorca, i creiem que per a la
majoria social d'aquest país, ja hem sobrepassat, de molt, la
capacitat de càrrega social i ambiental que poden suportar
aquestes illes, en el sentit i amb la frase que vaig intentar
exemplificar que ja no som al moment de la saturació, que ja no
som al moment de la massificació, sinó que som al moment de
l’autèntic col·lapse turístic pel que fa a la capacitat de càrrega
social i ambiental del nostre país, i que, per tant, davant aquesta
realitat, les mesures de contenció del creixement, que és al cap
i a la fi el que ens proposa el Govern de les Illes Balears o el
que ens va proposar al seu debat, no són suficients. 

Hem de posar en marxa mesures valentes de decreixement
en l'aspecte turístic, mesures que han d'anar forçosament
acompanyades d’un potent estímul de diversificació econòmica
perquè, evidentment, suposaran un transvasament de massa
laboral des del sector turístic cap a nous sectors emergents i
que nosaltres consideram que necessitam com a país que siguin
sectors productius i no centrats en el sector serveis com fins
ara, bàsicament, estam destinats a ser, deixant de banda -com
vostès saben- l'àmbit de la construcció.

A més d'això, també proposam constatar que la saturació
automobilística ja és una realitat a la qual cal fer front de forma
inajornable i per combatre-la a més necessitam la dotació de
fons de manera estructural, no només per a la inversió, que
seran necessàries fortes inversions per millorar el transport
públic, sinó per al manteniment de les polítiques, perquè moltes
vegades pensam com implantam, com fem les inversions o com
costejam les inversions sense tenir en compte que després
d'això ve tot un manteniment d'aquests serveis que també té un
cost i que s’ha de sufragar de qualque manera, i que nosaltres,
a més, apostam per fixar quines han de ser les fonts de
finançament d'aquestes polítiques. 

Defensam el dret del gaudi de les platges, de les cales i del
litoral -com acaba de fer el meu company, el Sr. Rosa, a la
proposició... a la moció anterior- i, en aquest sentit, del
decreixement turístic, nosaltres intentam no oblidar mai que
necessitam de la corresponsabilitat de l'Estat, que no hi ha estat
ni se l'espera de moment en aquest debat del decreixement
turístic i que, mentre no hi hagi la implicació de l'Estat en la
gestió dels ports i aeroports, tanmateix les polítiques que facem
des de les Illes Balears, si bé són necessàries, no seran tan
efectives com haurien de ser. 

I no només no hem comptat amb la complicitat de l'Estat,
sinó que fins ara l'Estat, a través d'AENA, del que queda de
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públic d’AENA, perquè ja s'han encarregat de privatitzar-la tot
el que han pogut, fins ara el que hem tengut és el boicot
sistemàtic, perquè només entenen els ports i aeroports de les
Illes Balears com un negoci sobre el qual extreure doblers per
sufragar les inversions que volen fer fora del nostre territori. I,
per tant, en aquest sentit, nosaltres tornam a insistir en la
necessitat de canviar la Llei estatal 18/2014 per fer possible la
cogestió, que està prevista en el nostre Estatut d'Autonomia, i
que és una llei orgànica d'obligat compliment per part de
l'Estat, que no ha volgut, de moment, encarar aquest debat.

Proposam també un gran acord en matèria de traspàs de
competències. Nosaltres ja vàrem dir quines eren les
prioritàries a curt termini per a MÉS per Mallorca, però també
vàrem dir que ens mostràvem oberts a parlar-ne, que
necessitàvem saber quines eren les prioritats per a la resta de
grups polítics, perquè necessitam fer un front comú davant
l'Estat per reclamar l’execució d'aquestes competències, perquè
n'hi ha que estan previstes des de l'any 1983 i que encara no
han estat transferides. 

I, per tant, des de la premissa i el convenciment que si ho
gestionam des d'aquí, des del coneixement de la realitat i des de
la proximitat al problema que hem de solucionar, gestionam
millor, hem de reclamar totes aquelles competències que estan,
com a mínim -comprendran que per a MÉS per Mallorca no és
un topall- però, com a mínim, aquelles que estan previstes a
l'Estatut d'Autonomia. 

També demanam el concert econòmic. En aquest sentit,
proposam a aquest hemicicle, a aquesta cambra, una votació
que és molt clara: som els ciutadans de les Illes Balears i les
institucions de les Illes Balears manco que els ciutadans i que
les institucions del País Basc o de Navarra? Per a MÉS per
Mallorca no, som iguals de capaços de gestionar els nostres
tributs i d'establir una relació bilateral amb l'Estat per a les
qüestions de fiscalitat i de tributs; ben igual que els del País
Basc o Navarra. Després, després, vostès implementaran o no.
La proposta que els demanam que votem és que nosaltres som
igualment capaços i tenim el mateix dret que navarresos i que
bascos de tenir un concert econòmic o un conveni econòmic
com tenen ells. I des de MÉS per Mallorca consideram que és
inevitable votar que sí, és que només faltaria que nosaltres
acceptàssim que els navarresos i els bascos tenen uns drets per
sobre de nosaltres o unes capacitats per sobre de nosaltres. 

Jo li tornaria demanar al Sr. Costa, -no és aquí, però estic
segur que li transmetran aquesta pregunta-, perquè m'interessa
moltíssims aquesta resposta: per què el concert econòmic del
País Basc o el conveni econòmic de Navarra no trenquen
Espanya i el concert econòmic de les Illes Balears trencaria
Espanya? És una qüestió que m'encantaria que qualque dia em
responguessin.

A més, fem propostes per defensar el dret d'accés a
l'habitatge i, en concret, amb una proposta que nosaltres
consideram que és o que hauria de ser acceptada pel conjunt
d'aquest hemicicle, que el dret d'accés a l'habitatge ha d'estar
per sobre del dret a l'especulació. Consideram..., ens
estranyaria que algun grup no compartís aquesta premissa
prèvia, perquè si no... si consideram que el dret a l'especulació
es igual, està igualat o per sobre del dret d'accés a l'habitatge,

estam molt enfora. Llavors ja els dic que no és que no tenguem
consensos, és que vostès s’enfrontaran a una crisi social d’una
magnitud molt gran. Perquè, com ja vàrem dir i, a més, vàrem
aportar proves, dades també, al debat de política general, estam
molt a prop d'un trencament social de base econòmica, però
sobretot generacional, sense precedents a aquestes illes. Perquè
no és només que cada vegada hi hagi més gent amb dificultats
d'accés a l'habitatge, és que, paral·lelament, cada vegada hi ha
una major concentració dels habitatges en poques mans. Per
tant, això ho hem d'afrontar. I el dret d'aquestes persones a
especular amb l'habitatge no pot estar per sobre de cap de les
maneres, independentment de la relació que cadascú de
nosaltres vulguem establir amb els mercats, per sobre del dret
de l'accés a l'habitatge de la majoria social. 

També defensam la universalització del 0-3, nosaltres
consideram molt positiva la gratuïtat de totes les etapes del 0-3,
no tenim cap problema a reconèixer-ho, és una cosa que es va
iniciar la passada legislatura, però que feliçment s'ha acabat ara,
però que no serà completa, primer, fins que el Govern no
assumeixi el cost sencer d’aquest servei, perquè segueix posant
massa sobre l'esquena dels ajuntaments i també sobre l'esquena
dels gestors privats, però, sobretot, fins que no aconseguim
arribar a la universalitat; perquè si no arribam a la universalitat
acabam creant uns problemes a moltes famílies que no poden
accedir al sistema i que no poden tenir una alternativa de
solució dels seus problemes. 

En el cas d'educació i també de serveis socials i de sanitat
posam una qüestió damunt la taula que és importantíssima per
a nosaltres, que és que Palma ha sobrepassat tota la capacitat de
donar resposta a les seves necessitats. Per tant, el Govern no
pot seguir dient: jo no construiré escoles si Palma no em cedeix
solars, jo no construiré un centre sociosanitari si Palma no em
cedeix els solars; perquè Palma ja no pot donar resposta i està
completament sobrepassada en els seus recursos. Per tant, el
Govern, en un exercici de solidaritat cap a la capital del país i
cap on hi ha no només la major concentració de gent, sinó
també la major concentració de gent amb problemes de caire
socioeconòmic, ha d'assumir la seva responsabilitat. I si fa falta
que el Govern compri solars, ha de comprar solars.

També posam damunt la taula propostes de caire de salut
mental, d'atenció als infants, del pacte a la pagesia i de la
transició energètica i el canvi climàtic. Perquè consideram que
vertaderament el que ha de resoldre i els debats que hem de
tenir en aquest parlament han d'estar enfora del renou que
massa vegades ha fet que no ens puguem escoltar quan tenguem
debats que afecten la ciutadania, i donem sobretot solucions als
ciutadans que ens escolten; però solucions valentes i cap, cap,
cortina de fum. 

Moltes gràcies. 

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. A continuación toca la intervención del
Grupo Mixto para defender sus 18 propuestas de resolución,
escritos RGE núm. 13972/24, de Sa Unió de Formentera; RGE
núm. 13975/24, de MÉS per Menorca; i RGE núm. 13979/24,
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de Unidas Podemos, este último con la reformulación de las
propuestas 1 y 4. Sr. Castells, té la paraula per cinc minuts.

RGE núm. 13979/24, del Grup Parlamentari Mixt
(Cristina Gómez i Estévez), derivades del debat de política
general del Govern de les Illes Balears del 2024.

D'acord amb l'article 189 del Reglament del Parlament de
les Illes Balears, el Grup Parlamentari Mixt (Cristina Gómez
i Estévez) presenta les propostes de resolució següents,
derivades del debat de política general del Govern de les Illes
Balears de 2024.

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears que es comprometi i implementi un pla de xoc contra
l'especulació, l’acaparament d’habitatges i el lloguer turístic
il·legal.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a garantir la gratuïtat del transport públic a Balears,
independentment que l’Estat el financiï o el cofinanciï.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a promoure l'accés gratuït universal als productes
d’higiene femenina i als d’higiene infantil, per la qual cosa
dotarà una primera partida econòmica als pressuposts de 2025
i impulsarà el projecte legislatiu balear de lliure accés gratuït
als productes d’higiene menstrual i d’higiene infantil.

4. Sobre decreixement turístic i preservació del territori, el
Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears i els consells insulars a prendre les mesures
adequades per eliminar les polítiques que permeten més
consum de territori i major arribada de turistes i a aplicar
mesures de decreixement turístic i preservació del territori.

5. Sobre el pla de xoc per l'equitat sanitària entre illes, el
Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a cobrir totes les places vacants als hospitals de
Menorca, Eivissa i Formentera, en especial les referides a
metges i metgesses especialistes, en un termini màxim de dos
mesos, així com a revisar les plantilles d’algunes especialitats
que han esdevingut infradotades per l’augment de demanda
del servei. El pla de xoc inclourà una auditoria que permeti
revisar i actualitzar les necessitats professionals dels hospitals,
així com també les estratègies de captació i fidelització que
permetin mantenir estable la plantilla.

RGE núm. 13975/24, del Grup Parlamentari Mixt (MÉS
per Menorca), derivades del debat de política general del
Govern de les Illes Balears del 2024.

D'acord amb l'article 189 del Reglament del Parlament de
les Illes Balears, el Grup Parlamentari Mixt (MÉS per
Menorca) presenta les propostes de resolució següents,
derivades del debat de política general del Govern de les Illes
Balears del 2024.

1. El Parlament de les Illes Balears constata que l’anomenat
Pacte social i polític per a la sostenibilitat econòmica, social
i ambiental de les Illes Balears està sent emprat pel Govern de
les Illes Balears per aparentar que es debaten i es consensuen

els grans temes del desenvolupament futur de les Illes Balears
amb els actors socials i polítics mentre el Govern va aprovant
via decret llei les mesures que li semblen oportunes de forma
unilateral i sense cap mena de debat amb els actors implicats.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a transferir al Consell de Menorca l’import de 66
milions d’euros per fer front a les obres pendents de la
carretera Me-1 i a imputar aquesta despesa al factor
d’insularitat, sense perjudici de continuar reclamant a l’Estat
aquest import ja que resta pendent d’una inversió conveniada
a l’empara de la disposició transitòria novena de l’Estatut
d’Autonomia de les Illes Balears.

3. El Parlament de les Illes Balears constata que les mesures
incloses en el Decret llei 6/2023, de 2 d’octubre, de mesures
urgents en matèria d’habitatge, tenen un seguiment molt
limitat per part dels ajuntaments de les Illes Balears i, per tant,
l’impacte esperable d’aquestes mesures serà molt modest i, en
tot cas, tindria efectes en un llarg termini, per la qual cosa
insta el Govern de les Illes Balears a adoptar mesures
d’efectes més immediats com la posada en marxa del
programa Lloguer Segur o la incorporació dels més de 500
habitatges buits de grans tenidors a la borsa d’habitatge
protegit.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a convocar la Comissió Mixta de Transferències
Govern-Consells Insulars prevista a la disposició transitòria
cinquena de l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, per
recalcular i actualitzar, amb els consells insulars de Menorca,
Eivissa i Formentera, el cost efectiu i els mitjans personals de
la competència en matèria de transport per carretera que
permeti un exercici d’aquesta competència adaptat a les
actuals necessitats en matèria de transport públic de la
societat i aconseguir, d’aquesta manera, que el Govern no
limiti la seva inversió en transport públic a fer grans
infraestructures a l’illa de Mallorca.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a donar suport i facilitats als afectats per la
torrentada que varen patir els municipis d’Alaior i Es
Mercadal el passat dia 15 d’agost en la seves reclamacions
pels danys soferts, a habilitar línies d’ajuts per als danys no
coberts per les asseguradores i a dur a terme amb la màxima
celeritat possible les reparacions als elements malmesos, tant
públics com privats, en els torrents i en les zones adjacents
afectades.

6. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a prioritzar la creació d’escoles infantils de titularitat
pública fins que existeixi una oferta suficient per assumir tota
la demanda de matriculació que, com a primera opció,
sol·liciti l’accés a una plaça pública.

7. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a assolir la gratuïtat plena de tota la jornada
educativa de l'educació infantil 0-3 als centres públics i a la
xarxa complementària per garantir una educació equitativa i
de qualitat.
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8. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a trametre el pla d’infraestructures educatives al
Parlament perquè es debati d’acord amb el que estableix
l’article 190 del Reglament, amb l’objectiu de planificar i
donar una resposta objectiva, ordenada i consensuada a les
necessitats en matèria d’infraestructures educatives de les Illes
Balears.

9. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a estudiar la implementació de l’hospitalització
domiciliària de persones amb trastorns de salut mental i/o
addiccions a Menorca.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. D’aquestes 18 propostes que
comentava jo defensaré les 9 que pertoquen a MÉS per
Menorca. Evidentment 9 propostes de resolució no permeten
fer un repàs complet de tots els temes que saben que ens
preocupen i ens ocupen en la nostra tasca parlamentària, però
sí que hem volgut agafar el fil d'alguns dels temes que van
protagonitzar el debat de la setmana passada. 

No hi ha dubte que la notícia, que el Govern va voler que
fos la gran notícia, era la construcció d’aquest tren entre Palma
i Llucmajor. Jo els he de dir que cada vegada que els
mallorquins es posen a parlar de trens, tramvies i metros, jo
deman números, i ja ho he fet, ja he demanat els plans de
viabilitat, perquè, sense anar més lluny, per exemple, una obra
que l'anterior govern estava molt pagat de tirar endavant, el
metro fins al Centre Bit, doncs era una cosa insostenible des del
punt de vista financer. Per tant, mirarem a veure què ens sembla
aquesta qüestió. 

Però, és clar, quan el Govern autonòmic, sigui del color que
sigui, ve a aquest parlament a treure pit de la gran milionada
d'inversions en transport públic que farà a Mallorca, doncs,
com vostès es poden imaginar a alguns ens salta l'antena. I això
ens ha portat a posar damunt la taula, altra vegada, una qüestió
que la legislatura passada ja vam posar damunt la taula, amb
escàs èxit per la poca receptivitat que el Govern va tenir en
aquell moment, que era la problemàtica derivada de l'asimetria
en l'assumpció de competències en transport públic. És a dir, a
Mallorca el transport públic l'assumeix el Govern i, en canvi,
als consells insulars està transferit des d’una llei -si no record
malament-, de l'any 1998, dels anys noranta, dels noranta i
bastants. Només perquè se’n facin una idea, quan es va fer
aquesta llei i es va valorar què costava aquesta transferència,
l’import es va posar en pessetes, concretament, en el cas de
Menorca eren 38 milions de pessetes, que vendrien a ser uns
225.000 euros. 

I en aquesta transferència que es va fer l’any noranta i tants
es valorava en aquesta quantitat, es detreia la quantitat que
s’entenia que es podria obtenir dels bitllets, es traspassava zero
actius, ni un euro d’inversió; és a dir, tot l'immobilitzat que a
Mallorca evidentment existeix en el cas del transport ferroviari,
les vies de tren, les estacions, els mateixos combois, això a
Menorca, a Eivissa i a Formentera zero; no va haver-hi res. A
canvi d’això es feia una dotació, per una única vegada, d’uns
quants doblers que se suposava que eren per compensar tota

aquesta infraestructura, que, en el cas de les illes menors, no
existia. 

Per tant, el desequilibri és molt gran des de l'inici d'aquesta
transferència.

Però és que, a més a més d'això, és evident que el transport
públic ha patit un canvi de paradigma quant a les necessitats
que percep la ciutadania que li ha de donar aquest transport
públic. I això, evidentment, ha tingut un creixement geomètric.
És a dir, cada vegada la ciutadania -i dic geomètric perquè en
els últims anys s'ha incrementat moltíssim-, ha vist que
realment el transport públic no era com fa 30 o 40 anys, una
cosa que, miri, alguns anaven en autobús, no, no, no, la gent
s’ha adonat que és una necessitat imperiosa. Per tant, això ha
fet que la ciutadania exigís molt més a les administracions
respecte del transport públic.  

És clar, què ha passat? Doncs, que a Mallorca
l’administració, que és la responsable de proveir aquesta
millora, té una capacitat financera enormement més gran que la
que tenen els consells insulars. Per tant, en aquests moments
tenim un desequilibri molt gran, i vostès ho han de saber; és a
dir, tenim unes concessions, per exemple, de transport per
carretera a Mallorca molt ben finançades, tenim un transport
ferroviari que evidentment no existeix a les altres illes, en
general, tenim un paquet de serveis molt més ampli i molt més
ben finançat a Mallorca que a la resta d'illes. I per això
nosaltres el que pensam és que caldria que Govern i consells
s'asseguessin per recalcular l'import d'aquesta transferència.
Perquè és veritat que el pressupost dels consells ha augmentat
molt en aquests anys, també ha augmentat el de la comunitat
autònoma, lògicament, el dels consells, de fet, evoluciona al
mateix ritme que ho fa el de la comunitat autònoma. 

Però aquí caldria que analitzéssim la major demanda que
evidentment experimenta el transport públic i, per tant, aquest
és un tema..., que estic molt content, el Partit Popular ens va dir
que hi votaria a favor, per tant, li ho agraesc, i ho dic
sincerament, a l'anterior legislatura mai no es va acceptar això
per part del Govern. Per tant, bé, aquí hi ha un gest a favor de
corregir una distorsió històrica important i, per tant, ho agraesc. 

També hem presentat un dels altres temes que la presidenta
va parlar llargament, tota la problemàtica de l'educació 0-3.
Nosaltres aquí també fem èmfasi en la necessitat que el Govern,
primer, creï més places públiques, i després financi
completament tota aquesta educació 0-3 i, per tant, es completi
tot el procés, que ja va començar a l'anterior legislatura o a
anteriors legislatures, que realment puguem oferir una educació
0-3 universal. 

A banda d'altres punts que no tinc temps de comentar,
també n'hi ha un..., -molt breument, Sr. President, acabo tot
d'una-, que volia posar damunt la taula, que era la necessitat de
no oblidar-nos dels afectats per la torrentada que va haver-hi a
Menorca el dia 15 d'agost i, per tant, aquí demanem que el
Govern assumeixi el suport, assumeixi la responsabilitat i, en
definitiva, estigui al costat de tots els que van patir els efectes
d'aquesta torrentada.

I això és tot. Gràcies, Sr. President.
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(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sr. Córdoba, té la paraula.

RGE núm. 13972/24, del Grup Parlamentari Mixt (Sa
Unió de Formentera), derivades del debat de política general
del Govern de les Illes Balears del 2024.

D'acord amb l'article 189 del Reglament del Parlament de
les Illes Balears, el Grup Parlamentari Mixt (Sa Unió de
Formentera) presenta les propostes de resolució següents,
derivades del debat de política general del Govern de les Illes
Balears de 2024.

1. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a sol·licitar al Govern de l'Estat una embarcació de
servei marítim de la Guàrdia Civil i una embarcació de
salvament marítim amb base a Formentera, a conseqüència de
les necessitats de l'illa.

2. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a sol·licitar al Govern de l'Estat que realitzi
urgentment les gestions necessàries per adequar la Llei de
costes a la realitat insular de l'arxipèlag balear.

3. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a prendre les mesures necessàries per tal de continuar
donant solució als sobrecostos que implica la doble i la triple
insularitat per als ciutadans de Formentera.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a sol·licitar de manera urgent al Govern de l'Estat que
aporti tota l'ajuda i els mitjans possibles per gestionar
l'arribada de menors no acompanyants per part dels consells
insulars balears, a conseqüència de la crisi migratòria
sobrevinguda.

EL SR. CÓRDOBA I MARÍ:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia a tots. Nosaltres
presentam 4 propostes, una primera seria sol·licitar al Govern
de l'Estat una embarcació del Servei Marítim de la Guàrdia
Civil i una embarcació de Salvament Marítim amb base a
Formentera. N'hem parlat avui matí a una pregunta, justament,
i hi ha una esmena d’Unides Podem que acceptarem i que
reforça aquesta proposta. 

Una segona proposta seria sol·licitar del Govern de l'Estat
que faci urgentment les gestions necessàries per adequar la Llei
de costes a la realitat insular dels arxipèlags espanyols, i ara ho
intentaré explicar. 

Un punt 3 seria instar el Govern a prendre les mesures
necessàries per tal de continuar donant solució als sobrecostos
que implica la doble i la triple insularitat per als ciutadans de
Formentera. Aquí tenim una esmena de MÉS per Mallorca, que
també agraesc que l'hagin feta, que completa i millora aquesta
proposta meva. Realment d’aquest punt, poca cosa més diré
perquè crec que està ben clar. 

I l’últim punt seria sol·licitar de manera urgent al Govern de
l'Estat que aporti tota l'ajuda i els mitjans possibles per ajudar
a la gestió dels menors no acompanyats per part dels consells
insulars en aquesta crisi migratòria sobrevinguda, cosa que ens
afecta prou a Formentera, justament.

En el primer punt, l'embarcació del servei, n’hem parlat
avui matí, el motiu és un intens trànsit marítim, comercial i
recreatiu sobretot a l'estiu a la zona entre Eivissa i Formentera,
la seguretat marítima en fenòmens costaners, com per exemple
va passar aquest agost amb la DANA; també som la frontera
sud de les Illes Balears, no només per la immigració, sinó
també narcotràfic i d’altres delictes. 

I, finalment, aquest fenomen migratori, crisi migratòria amb
aquesta ruta establerta que, bé, que ens dona problemes. Ja al
matí havia comentat la resposta de l'Estat, a una pregunta va
respondre el 4 gener de 2021 i va dir que es valorava el
desplegament d'un destacament de Guàrdia Civil amb base al
port d'Eivissa, i tampoc no s'ha produït.

Aquesta demanda està secundada pel Consell Insular de
Formentera, la iniciativa popular, associacions de la Guàrdia
Civil, Capitania Marítima i diversos senadors de les Illes.

Quant al punt 2, seria aquesta sol·licitud de les gestions per
adequar la Llei de Costes, bé, la preocupació que tenim a
Formentera amb la Llei de Costes ja la sabem, nosaltres sempre
hem parlat que aquesta Llei de costes nacional expropia a les
famílies els béns que han estat sempre propietat seva, la
problemàtica que afecta, amb molta injustícia, la nostra illa per
la seva realitat geogràfica i, doncs bé, sempre hem agraït el
suport del Govern de les Illes per executar i reclamar totes
aquelles accions que resultin necessàries per garantir una
delimitació justa per a Formentera, de manera que es garanteixi
un equilibri entre la protecció del domini públic i les activitats
humanes a la costa i al litoral. 

Crec que s’ha de tenir en compte aquesta realitat insular,
tant a Canàries com a Balears, i, a més, hi ha una normativa que
així ho reconeix, encara que sigui antiga. 

Al Grup Socialista, just avui matí, la Sra. Costa ha demanat
que si a Formentera no estàvem emprenyats amb el Govern del
Partit Popular, jo el que he de dir és que estam
emprenyadíssims amb els governs del PSOE, que són els que
han provocat aquest problema, els que no el solucionen i, a
més, no volen que participem en l'elaboració. Igual per això a
Formentera de 17 consellers que hi ha al consell insular només
n'hi ha 3 del Grup Socialista.

(Remor de veus, algunes rialles i petit aldarull)

Quant al quart punt, aquest punt d'aquesta migració, ja ho
hem explicat, al Ple anterior vaig donar unes dades, que, amb
un 1% de la població i un 1,6% del territori, Formentera rep el
50% de la pressió migratòria de les Illes Balears. Ja vaig
comentar també que amb aquesta proporció demostrava que
teníem tres vegades més pressió a Formentera que a les Illes
Canàries i que, per posar un exemple, idò, a Mallorca en lloc
dels 300 menors actuals que hi ha, és com si n’hi hagués
6.800...
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(Remor de veus) 

... Creiem que és molt important. 

Aquí també, el Govern de l'Estat no és que s'hagi negat a
assumir aquesta situació sobrevinguda d'una crisi migratòria, és
que no acompleix ni les seves competències reconegudes. A
Formentera, amb aquesta situació que hem comentat, no hi ha
base d'embarcació de Salvament Marítim ni de Guàrdia Civil
de la Mar, els efectius de la Guàrdia Civil destinats a
Formentera són insuficients, no retiren les ja més de 70 pasteres
acumulades a la nostra planta de transferència de residus, el que
provoca una greu problemàtica mediambiental, i tampoc no hi
ha una política de fronteres efectiva i no es té la intenció de
negociar amb Algèria el possible retorn d'immigrants. Tot junt,
una mostra de pèssima gestió per part del Govern de Pedro
Sánchez.

Gràcies.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por último, pasamos a la intervención del
Grupo Popular para defender sus 60 propuestas de resolución
presentadas por el escrito RGE núm. 13973/24. ¿Quién? Sra.
Pocoví, tiene la palabra.

RGE núm. 13973/24, del Grup Parlamentari Popular,
derivades del debat de política general del Govern de les Illes
Balears del 2024.

D'acord amb l'article 189 del Reglament del Parlament de
les Illes Balears, el Grup Parlamentari Popular presenta les
propostes de resolució següents, derivades del debat de
política general del Govern de les Illes Balears del 2024.

1. El Parlament de les Illes Balears valora positivament la
posada en marxa de la reforma fiscal que ha fet el Govern de
les Illes Balears, amb l'eliminació de l'impost de successions,
de la qual se n'han beneficiat més de 10.000 contribuents; la
reducció de l’impost de transmissions patrimonials o
l’ampliació i la millora de les deduccions autonòmiques de
l’IRPF. A més, constata que aquesta reforma ha beneficiat
essencialment les rendes mitjanes i baixes.

2. El Parlament de les Illes Balears reconeix la importància
del primer decret de simplificació administrativa, amb l'objecte
d'eliminar duplicitats i guanyar eficàcia i eficiència.

3. El Parlament de les Illes Balears constata de forma positiva
la posada en marxa de la redacció del Pla d'atracció
d'empreses i talent per potenciar el Parc Bit, amb l'objectiu
d'atreure i retenir el talent a les nostres illes.

4. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern d’Espanya
a crear un marc d’accions vinculades a incentius fiscals, dins
del Règim Especial de les Illes Balears (REIB), per establir
bonificacions a l'impost de societats i a l’impost sobre la
renda, amb una deducció específica per a les Illes Balears que
ajudi a fomentar l'activitat empresarial innovadora i que no

estiguin afectades per la regla de mínims. Aquesta mesura
aniria en la línia de dotar de mecanismes per facilitar la
retenció i la captació de talent investigador d'excel·lència,
considerant sempre les singularitats insulars.

5. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern d’Espanya
a ampliar el termini d'execució i justificació dels projectes
finançats amb els MRR més enllà de 2026. A més, és necessari
flexibilitzar les convocatòries i ampliar el nivell de
cogovernança amb l’objectiu d’adaptar les convocatòries a la
idiosincràsia de les Illes Balears. També s'ha de revisar el
criteri d'exigència d'interessos de demora. L'Estat ha de pactar
amb la comissió aquesta ampliació final, a l'estil de la regla
N+2 que s'implementa en els fons estructurals.

6. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern d’Espanya
a iniciar de manera urgent el procés de reforma del sistema de
finançament de les comunitats autònomes, mitjançant una
negociació multilateral en els òrgans competents que
corresponguin, és a dir, la Conferència de Presidents i el
Consell de Política Fiscal i Financera. El nou sistema ha de
respectar i ampliar l’autonomia fiscal de les comunitats
autònomes en els tributs cedits tradicionals, establir el principi
d’ordinalitat i tenir en compte altres variables com la
insularitat, el creixement poblacional o la població flotant.

7. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les Illes
Balears a impulsar mesures per afrontar el repte de
l'envelliment del personal de l'Administració de la comunitat
autònoma de les Illes Balears mitjançant beques que
promoguin i fomentin la participació i l'esforç en les
oposicions de grups o subgrups amb major dificultat de
cobertura, així com a treballar per un model d'accés que capti
el talent dels joves i asseguri el relleu generacional.

8. El Parlament de les Illes Balears valora de manera positiva
l'impuls del Govern de les Illes Balears per ordenar i
racionalitzar els procediments de selecció i de capacitació de
la Policia Local, cosa que permet tenir una major previsió de
les places a cobrir i una major agilitat per aconseguir la
disponibilitat d'agents necessària.

9. EI Parlament de les Illes Balears insta el Govern d'Espanya
a implementar un plus d'insularitat per fer efectiva la captació
i la fidelització dels Cossos i Forces de Seguretat de l'Estat.

10. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d'Espanya a dur a terme un canvi d'estratègia en la migratòria
responsable, que fomenti el respecte a les nostres fronteres i
limiti la immigració il·legal, que incrementi els mitjans
personals i materials tant de Guàrdia Civil i Policia Nacional
com Salvament Marítim, per fer front a l'arribada de migrants
al territori balear, que es facin les gestions diplomàtiques
oportunes amb els països d'origen i de pas, per evitar que les
Illes Balears es consolidin com una ruta d'entrada
d'immigració, així com a incrementar l'ajuda estatal als
consells insulars, per a fer front a les arribades massives de
pasteres a les Illes Balears.

11. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern central i
a les institucions europees a dur a terme totes les accions
necessàries per simplificar, reduir i flexibilitzar les
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tramitacions administratives, les normatives aplicables al
sector, la tramitació de la PAC, a més de l’administració
electrònica aplicant sistemes per tal de garantir-ne l'accés.

12. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern central a
recuperar davant el Consell de Ministres d’Agricultura de la
Unió Europea la proposta d’exigir l’aplicació de les
denominades clàusules mirall en les relacions comercials de
productes agroalimentaris amb països tercers.

13. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern central i
les institucions europees a tenir en compte la insularitat en
totes i cadascuna de les seves accions, normatives, línies
d’ajudes, tramitacions administratives o d’altres, per tal de
recuperar la nostra competitivitat.

14. El Parlament de les Illes Balears constata el suport del
Govern de les Illes Balears al sector agrari i el compromís de
continuar treballant conjuntament per arribar a les millors
solucions i mesures, i l'insta a continuar fent feina i a
aconseguir tractaments específics per a la nostra comunitat
autònoma com a territori insular.

15. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a continuar fent feina en la redacció de la nova
Llei agrària, conjuntament amb el sector agrari, amb els
consells insulars i la societat civil, per tal que la llei sigui una
eina dirigida a afavorir l'activitat agrària, la rendibilitat de les
explotacions, que reconegui la realitat pròpia dels nostres
territoris i les necessitats que el sector demanda; així com en
les modificacions de la Llei 6/2013, de 7 de novembre, de
pesca marítima, marisqueig i aqüicultura de les Illes Balears.

16. El Parlament de les Illes Balears constata la implicació i
la preocupació del Govern de les Illes Balears respecte dels
efectes del canvi climàtic al nostre sector agrari, pesquer i
medi natural, i l'insta a continuar fent feina i prenent mesures
per a la seva adaptació, com ara desenvolupar una estratègia
a curt i mitjà termini de recuperació dels cultius herbacis, el
desenvolupament de la Comissió del Canvi Climàtic o les
mesures per combatre la sequera.

17. El Parlament de les Illes Balears constata la feina que es
fa en matèria de foment de la llengua pròpia amb campanyes
inclusives, com la campanya "La justícia, també en català" que
fomenten l'ús de la llengua catalana de forma positiva i amb
sensibilitat cap a la resta de llengües, i insta el Govern
d'Espanya a participar de l'esmentada campanya per revertir
el principal incompliment d'Espanya de la Carta Europea de
les Llengües Regionals i Minoritàries.

18. El Parlament de les Illes Balears valora positivament la
iniciativa del Govern de les Illes Balears de constituir el Pacte
polític i social per a la sostenibilitat econòmica, social i
ambiental, i constata el tarannà de diàleg i escolta que
caracteritza la seva gestió i la valentia d'haver assumit el
debat de la gestió turística i les recurrents situacions de
congestió de les nostres illes, amb l'objectiu que es puguin
prendre les millors decisions per minimitzar les externalitats
negatives del turisme, que van en contra d'una bona
convivència entre els residents i els nostres visitants i que són
incompatibles amb el benestar dels ciutadans.

19. El Parlament de les Illes Balears constata que el Govern
de les Illes Balears ha abordat de manera ferma la lluita
contra l'oferta il·legal. Ha fet possible que la nostra comunitat
autònoma sigui pionera amb el pla pilot per creuar dades
entre els consells insulars i Booking.com, i entre l'Agència
Tributària de les Illes Balears i els consells insulars, per lluitar
contra el lloguer turístic il·legal, que a dia d'avui ja ha
detectat 8.700 habitatges, de la mateixa manera que s'ha
iniciat un camí de col·laboració amb els consells insulars en el
sentit que per primera vegada des d'ITS es posen eines i
s'inverteix pressupost per combatre aquesta oferta il·legal. Per
aquest motiu, l'insta a continuar fent feina de manera
transversal amb els consells insulars, la resta
d'administracions i amb els diferents sectors implicats, per tal
de continuar lluitant contra les activitats turístiques
fraudulentes.

20. El Parlament de les Illes Balears constata la necessitat
d'aprovar un decret llei de mesures urgents contra la congestió
turística abans de la propera temporada turística, amb
mesures que comptin amb el màxim consens al si de la mesa
del Pacte per la Sostenibilitat, i que, sense perjudici d'altres
mesures, incloguin l'increment de l'impost turístic en
temporada alta, la rebaixa en temporada baixa i una deducció
fiscal per compensar-la als residents; l'increment del cànon de
sanejament per a grans consumidors i la rebaixa als trams
baixos de consumidors domèstics; i la prohibició de noves
places turístiques en plurifamiliars.

21. El Parlament de les Illes Balears constata l'encert que ha
estat per part del Govern de les Illes Balears unir en una
mateixa conselleria el trinomi Turisme, Cultura i Esport, per
anar més enllà de l'oferta de sol i platja i centrar la promoció
turística en una oferta fora de temporada alta. A més es valora
positivament la constitució del grup de feina sobre el patrimoni
cultural del Pacte per la sostenibilitat econòmica, social i
ambiental de les Illes Balears, amb representació de les
administracions públiques, dels sindicats i de les entitats
socials i culturals, per posar en comú totes les valoracions i
plantejar propostes de futur.

22. El Parlament de les Illes Balears constata que les llengües
han de ser i són un valor que uneix i apropa i, en aquest sentit,
es constata, així mateix, la bona feina del Govern quant a la
millora de la qualitat assistencial que fa el Govern amb la
implantació dels cursos voluntaris de llengua catalana al
sector sanitari.

23. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a aprovar el Pla de la indústria 2026-2032,
posant un èmfasi especial en els sectors industrials estratègics
per a la comunitat, amb la finalitat de garantir un
desenvolupament sostenible i adaptat a les noves exigències
del mercat global.

24. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a continuar donant suport als autònoms i a
acompanyar-los durant tot el seu procés de desenvolupament,
des de la creació de la idea fins a la consolidació dels seus
projectes, amb mesures com la quota zero per a autònoms
emprenedors, les ajudes a autònoms consolidats o la quota
zero per a autònoms duals.
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25. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a desenvolupar iniciatives que promoguin el
comerç local en col·laboració i entesa amb el gran comerç, per
garantir un equilibri que beneficiï tota la comunitat
empresarial de les Illes Balears.

26. El Parlament de les Illes Balears constata l’èxit i el bon
funcionament del Pla Acceleram per a l'agilitació dels tràmits
i procediments d'expedients per a projectes de transició
energètica a les Illes Balears.

27. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a seguir amb el pla de subvencions per a les
oficines d'estudi de càrregues de treball en l'hostaleria, amb la
finalitat de millorar les condicions laborals en aquest sector
clau de l'economia balear.

28. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a seguir amb la reducció de la sinistralitat
laboral, reforçar les mesures de seguretat i prevenció en els
entorns de treball i consolidar els avanços ja reeixits.

29. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a iniciar l'elaboració del Pla d'Ocupació
2026-2027 amb la participació activa de tots els agents
socials, per dissenyar estratègies que afavoreixin la creació
d'ocupació de qualitat i responguin a les necessitats del mercat
laboral.

30. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a estudiar les necessitats de formació
professional en les empreses de les Illes Balears i a promoure
l'actualització dels plans d'estudi, assegurant que l'oferta
formativa s'ajusti a les demandes del teixit productiu i fomenti
l'ocupabilitat.

31. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d’Espanya a l'actualització dels plans formatius de les
especialitats sanitàries amb una periodicitat que permeti
l’adequació als canvis de la ciència.

32. El Parlament de les Illes Balears valora positivament la
política duta a terme pel Govern de les Illes Balears en
matèria sanitària amb les mesures tendents a la fidelització del
personal amb el Decret de creació de les figures de difícil i
molt difícil cobertura.

33. El Parlament de les Illes Balears constata l’esforç del
Govern en la reactivació de la carrera professional del
personal sanitari, congelada des de 2018, per tal de poder
continuar retenint el talent i evitar la fugida de professionals
sanitaris.

34. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a continuar implementant polítiques de prevenció
i detecció precoç del càncer mitjançant la promoció d’estils de
vida saludable i l’impuls i la implementació de tots els
programes de cribratge.

35. El Parlament de les Illes Balears reconeix la importància
de les mesures adoptades en salut mental, amb l’augment de
la dotació pressupostària i la creació de la Direcció General

de Salut Mental, coma element fonamental per realitzar
polítiques coordinades i transversals; i insta el Govern a
mantenir la inversió dedicada a salut mental.

36. El Parlament de les Illes Balears valora positivament
l’impuls del Govern al Pacte per la Salut iniciat aquesta
legislatura i insta el Govern de les Illes Balears a mantenir el
diàleg amb tots els sectors i els agents socials per tal de dur a
terme les accions proposades.

37. El Parlament de les Illes Balears valora positivament
l’impuls del Govern de les Illes Balears amb l’etapa de primer
cicle d’Educació Infantil (0-3 anys) mitjançant la creació de
places i la gratuïtat de tot el cicle, i insta el Govern de les Illes
Balears a continuar treballant per la universalitat i a ampliar
progressivament el nombre de places.

38. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern central a
reconèixer la totalitat de necessitats de nou professorat de la
Universitat de les Illes Balears per l’aplicació de la Llei
Orgànica 2/2023, de 22 de març, del sistema universitari
(LOSU), en virtut de l’article 2.g) de la llei orgànica.

39. El Parlament de les Illes Balears constata l’esforç del
Govern de les Illes Balears en mesures de simplificació
administrativa i insta el Govern de les Illes Balears a
implementar sistemes de gestió educativa que redueixin la
càrrega administrativa dels centres, les famílies i els docents,
que facin que la comunicació entre la comunitat educativa i
l’administració sigui més fàcil i fluida.

40. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern central a
desenvolupar i implementar, conjuntament amb el Govern de
les Illes Balears, la Llei 1/2024, de 7 de juny, per la qual es
regulen els ensenyaments artístics superiors i s’estableix
l’organització i les equivalències dels ensenyaments artístics
professionals, amb l’objectiu de proveir d’una formació de
qualitat els centres d’ensenyaments artístics superiors i
fomentar la recerca, la innovació i la transferència del
coneixement a aquests centres.

41. El Parlament de les Illes Balears reconeix el compromís
del Govern de les Illes Balears a considerar el sistema
educatiu sostingut amb fons públics com una unitat integrada,
i insta el Govern central a respectar els diversos models
educatius sostinguts amb fons públics per evitar un tracte
diferenciat entre els docents i promoure la cohesió social.

42. El Parlament de les Illes Balears constata els avanços en
matèria de suport educatiu per a infants amb necessitats
educatives especials, i insta el Govern de les Illes Balears a
garantir que tots els centres educatius, independentment de la
seva titularitat, comptin amb els mateixos recursos per atendre
l’alumnat amb necessitats educatives especials.

43. El Parlament de les Illes Balears constata l’esforç del
Govern de les Illes Balears per tal d’assolir la gratuïtat del
transport a l’etapa de Batxillerat, i insta el Govern de les Illes
Balears a continuar avançant amb la millora de la gestió del
transport escolar per tal d’intentar arribar a estendre el servei
de transport a àrees rurals o de difícil accés que a hores d’ara
no tenen cobert el servei.
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44. El Parlament de les Illes Balears reconeix el compromís
del Govern de les Illes Balears per al reconeixement social de
la figura dels docents en tots els àmbits, i insta el Govern de
les Illes Balears a reconèixer els docents com autoritats
educatives, reforçant així la seva importància dins la
comunitat.

45. El Parlament de les Illes Balears reconeix el compromís
del Govern de les Illes Balears amb les persones dependents
amb l’aprovació del plus de difícil cobertura per a les
residències de l’illa d’Eivissa per garantir una atenció de
qualitat i fidelitzar els professionals.

46. El Parlament de les Illes Balears constata el compromís
del Govern de les Illes Balears amb les famílies per dur a
terme la convocatòria d’ajudes per a entitats privades sense
ànim de lucre que ofereixen activitats d'oci adaptat durant els
períodes no lectius.

47. El Parlament de les Illes Balears valora positivament la
importància de les mesures adoptades per part del Govern de
les Illes Balears respecte de l’atenció integral de les
necessitats de les persones afectades per l’ELA.

48. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a continuar implementant mesures per tal de
reduir les llistes d’espera de valoració de discapacitat i
dependència.

49. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d’Espanya a revisar el traspàs de competències de
l’Administració de l’Estat en matèria d’ordenació i gestió del
litoral d’acord amb les necessitats de la comunitat autònoma
de les Illes Balears que permeti la resolució dels expedients
pendents i la correcta gestió del cànon per a les autoritzacions
i concessions en DPMT (domini públic marítimoterrestre).

50. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d’Espanya a incrementar la dotació de recursos materials i
humans de la Guàrdia Civil a Menorca, Eivissa i Formentera
per tal de reforçar la seguretat i el control en aigües del litoral
balear.

51. El Parlament de les Illes Balears reconeix el compromís
del Govern de les Illes Balears en la millora de les
infraestructures vinculades amb el cicle de l’aigua i l’insta a
continuar amb el desenvolupament del pla d’inversions previst.

52. El Parlament de les Illes Balears valora positivament
l’impuls del Govern de les Illes Balears en matèria de control
i millora de la seguretat en el nostre litoral i l’encoratja a
desenvolupar la Llei d’ordenació i gestió integral del litoral de
les Illes Balears per implementar mesures que ajudin a pal·liar
els excessos i les situacions de risc que es produeixen a la
nostra mar litoral.

53. El Parlament de les Illes Balears constata l’eficiència de
les mesures adoptades per l’actual govern de la comunitat
autònoma de les Illes Balears en matèria de resolució
d’expedients de Recursos Hídrics i l’insta a seguir impulsant
mesures que permetin la normalització de la seva gestió.

54. El Parlament de les Illes Balears valora positivament els
esforços del Govern de les Illes Balears adreçats a protegir els
elements urbans costaners de tipologia tradicional i amb valor
etnològic, com són les casetes de vorera, que es troben dins el
DPMT (domini públic marítimoterrestre) mitjançant la nova
Llei d’ordenació i gestió integral del litoral de les Illes
Balears.

55. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d’Espanya a abandonar les polítiques intervencionistes en la
limitació de preus de lloguer d’habitatges lliures atès el seu
fracàs allà on s’han intentat implantar, i a modificar la
disposició final cinquena de la Llei 12/2023, de 24 de maig,
pel dret a l’habitatge, per tal de donar seguretat jurídica als
propietaris d’habitatges i facilitar la sortida al mercat de més
habitatges de lloguer.

56. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d’Espanya a mantenir la gratuïtat del transport públic a les
Illes Balears de manera estable i objectiva i a fer efectiu de
forma immediata el pagament dels 43 milions d’euros
d’aportació del Govern central a la gratuïtat del transport
públic a les Illes Balears l’any 2024, liquidant el cost real de
la gratuïtat i els descomptes dels anys 2022, 2023 i 2024.

57. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern
d’Espanya a la signatura d’un conveni ferroviari amb el
Govern de les Illes Balears per garantir el finançament de
nous projectes d’ampliació i millora de la xarxa de tren a
Mallorca. El conveni ha de contenir l’import que garanteixi la
viabilitat de finançament de les obres, amb un calendari de
finançament plurianual. Les aportacions anuals han de ser
adequades al ritme d’execució de les infraestructures
ferroviàries, de manera que es garanteixi la viabilitat
d’execució.

58. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a promoure la construcció d'habitatge a preus
assequibles per a residents a les Illes Balears, a impulsar
mesures que possibilitin els canvis d'usos, majors densitats,
increments d'alçades, aprofitaments dels edificis inacabats i la
reconversió d'establiments turístics obsolets, mitjançant la
cessió de sòl a la iniciativa privada, amb l'agilitació en la
tramitació de les llicències d'obra; així com també a promoure
l'agilitació i la simplificació dels procediments d'aprovació
dels sòls urbanitzables i dels sòls urbans pendents d'alguna
actuació urbanístics; i a promoure mesures que possibilitin la
sortida al mercat de lloguer a preus assequibles dels
habitatges existents buits, amb la intermediació del Govern per
donar incentius i seguretat als propietaris.

59. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a continuar amb les polítiques de millora del
transport públic, tal com ha quedat palès amb l’ampliació de
150 milions d’euros que es farà per a les concessions de busos
TIB per al període 2024-2030, i a adaptar-se a les necessitats
dels ciutadans amb la incorporació de 27 busos i un augment
del 50% dels quilòmetres de servei al contracte.

60. El Parlament de les Illes Balears insta el Govern de les
Illes Balears a impulsar les tramitacions i els projectes per a
la implementació dels tres projectes ferroviaris d’ampliació
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que conté el Pla Director Sectorial de Mobilitat de les Illes
Balears -Palma-Llucmajor, Sa Pobla-Alcúdia i Manacor-Artà
i Capdepera, i a prioritzar-ne l'execució en base a criteris de
demanda de viatgers.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. POCOVÍ I SAMPOL:

Gràcies, president. Altra vegada molt bon dia, senyors
diputats i senyores diputades. La setmana passada assistírem al
primer debat de política general de la comunitat d’aquesta
legislatura, un debat on va quedar ben reflectit el tarannà i el
talent de la nostra presidenta, una presidenta tranquil·la per
haver fet els deures, haver complit amb el 15%..., el...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... perdonau, el 70% dels compromisos amb els ciutadans,...

(Remor de veus)

... un 70%, ho puc dir alt i fort.

(Alguns aplaudiments)

 Una presidenta humil, que reconeix que és humana, que es
pot equivocar, però que no té cap problema si ha de demanar
disculpes i rectificar si fa falta; una presidenta sensible i
preocupada pels vertaders problemes dels ciutadans, però,
sobretot, una presidenta amb il·lusió, amb vocació de servei a
aquesta terra i a la seva gent. 

(Alguns aplaudiments)

De ben segur que no tots els presents en aquesta cambra
pensen el mateix, però, i al carrer? I als mitjans de
comunicació? Si haguéssim de parlar de qui va guanyar el
debat, de qui el va perdre o fins i tot de qui va guanyar
posicions, l'evidència és més que evident,...

(Remor de veus)

... fet inusual, però en aquest aspecte...

(Algun aplaudiment)

... les conclusions d'aquest debat han quedat coincidents.

Evidentment, no volem caure en l'autocomplaença, no ens
ho podem permetre, hem de seguir arromangats esforçant-nos
al màxim perquè d'aquí a un any, en tornar a discutir sobre
l'estat de la nostra comunitat, siguin els resultats almanco tan
bons com enguany, però sobretot perquè és el que esperen i el
que es mereixen els ciutadans. 

Avui ens toca debatre sobre les propostes de resolució
derivades del debat de política general i en això m'agradaria
centrar-me. 

En primer lloc, he de dir que som totalment conscients que
amb un govern en minoria i en solitari la tasca és més ingent,

però, com vam dir, seguim i seguirem, iniciativa rere iniciativa,
i això és el que hem fet.

El Grup Parlamentari Popular ha enregistrat 60 propostes,
60 propostes negociades a dreta i a esquerra, i crec que en votar
el resultat serà satisfactori, a més d'una clara mostra de com es
pretén governar i demostrar que és possible.

Per descomptat, agraïm l'esforç que han fet alguns grups en
analitzar les nostres propostes, en proposar transaccions i
explicar els motius pels quals no era possible arribar a acords.
Tasca recíproca que consideram enriquidora. 

De ben segur que va ser de gran ajuda que la presidenta es
presentàs amb els deures fets. Durant 90 minuts l’escoltàrem en
retre comptes de les propostes complides, la immensa majoria
contemplades en el programa de govern i en l'acord
d'investidura amb VOX, que és el que gairebé ha guiat el full
de ruta d’aquest primer any que, de forma unilateral, varen
rompre.

Per anomenar-ne algunes: defensa d'un millor finançament,
una reforma fiscal que afecta especialment les rendes mitjanes
i baixes. Millores en educació, en destacar l'augment dels
docents, el Pla d'infraestructures o l'accessibilitat. En sanitat,
destacar el bloqueig de la carrera professional bloquejada des
del 2018, o bé el pla de captació i fidelització del personal
sanitari.

En habitatge, gran fracàs dels vuit anys d'esquerres,
eliminació de l'impost de transmissions patrimonials per als
joves, Decret d'emergència d’habitatge o els programes
Construir per Llogar i Lloguer segur.

Posar damunt la taula el problema de la immigració il·legal,
que arran de la política diplomàtica del president Sánchez s'ha
convertit en una ruta consolidada des d'Algèria a la nostra
comunitat, o la recerca de l'equilibri entre el nostre principal
motor econòmic, el turisme, i el benestar del dia a dia dels
residents. 

Per altra banda, m'agradaria comentar que del debat ens va
sorprendre l'actitud del Grup Socialista. És cert que avui ens
han proposat propostes de resolució, però he de dir que les
vàrem trobar a faltar en el debat, pensàvem que haurien d'haver
estat l’alternativa, però, malauradament, segueixen amb el no
a tot. 

En relació amb VOX, vull agrair el seu suport a aprovar les
propostes del canvi, s'ha de dir, alguna de les quals impulsades
per vostès. Realment és el que esperaven els seus 60.000
votants a qui respectam, com vostès bé saben perfectament.
També els voldria agrair públicament la seva predisposició,
malgrat no tenir cap acord en aquests moments, a seguir oberts
per arribar a punts de consens i avançar cap al canvi que van
exigir els ciutadans a les urnes.

(Alguns aplaudiments)

Respecte del Grup MÉS per Mallorca reconeixem
l’autocrítica feta en el seu moment pel Sr. Apesteguia, que
consideram que l’ha conduït no just a fer crítica sinó també a
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plantejar propostes. Per al nostre grup, i la lectura que ha fet
tothom, en aquests moments se’l pot considerar el líder de
l'oposició de l'esquerra o l'alternativa d’esquerres a aquest
govern. 

Sobre MÉS per Menorca i Unides Podem comentar que, des
de la quasi absoluta discrepància, però en línia constructiva,
aprovarem de manera considerable algunes de les seves
propostes.

I respecte del Sr. Córdoba, diputat de Formentera, president
incansable en defensa dels interessos de l’illa,...

(Remor de veus)

... per descomptat agrair-li les seves propostes, que seran
acceptades, i agrair-li el seu suport a les del nostre grup.

Realment queda demostrat que amb voluntat es poden
gestionar les discrepàncies per arribar a acords en benefici de
tots. Però, lamentablement, no tothom pensa de la mateixa
manera, n'hi ha que, malgrat estar-hi d'acord, no volen arribar
a acords amb el Grup Popular, en aquest cas, i vull pensar que
tots sabem de qui parlam, que els convendria reflexionar què
aporten a la societat amb aquesta actitud. A més, quin sentit té
oposar-se de cara al futur a arribar a acords amb el que creuen,
però que s’hi renuncia perquè altres assoleixen amb altres
partits. Mal d'explicar i mal d'entendre. 

Amb referència a les 60 propostes que el nostre grup ha
registrat, he de dir que queden defensades amb els seus termes,
ja és impossible entrar-hi en detalls per qüestió de temps, no
obstant, m'agradaria destacar-ne unes quantes.

La necessitat que el Govern d'Espanya iniciï de manera
urgent la reforma del sistema de finançament de les comunitats,
com també que s'iniciï un canvi d'estratègia en la política
migratòria. Que es tengui en compte la insularitat en totes les
accions, tant pel Govern central com per Europa. La necessitat
d’aprovar un decret amb el màxim consens per fer front a la
congestió turística en modificar l’ITS, incrementar el cànon de
l’aigua als grans consumidors o bé prohibir noves places
turístiques a habitatges plurifamiliars.

Instar l'Estat a mantenir la gratuïtat, que per ara paga
Balears, en el transport públic. Per cert, preocupats davant els
anuncis del PSOE que exigeixin que incloguin aquests
pagaments al  pressupost autonòmic, cosa que ens fa dubtar si
realment volen que el pagui Balears en lloc del Sr. Sánchez.

Instar el Govern a aplicar polítiques d'habitatge per a
residents o bé instar a tramitar més projectes ferroviaris, com
l’anunciat tren de Llucmajor, però sobretot recuperar el
conveni ferroviari per poder-ne executar més. 

Com he comentat abans, totes les esmenes queden
defensades en els seus termes, però m'agradaria, perquè en
quedi constància, dir quines transaccions acceptarem a les
nostres propostes.

Del Grup VOX a l’1, 2, 21, 24, 36, 39, 42, 47, 51 i 59.

Del Grup Unides Podem la 50.

Del Grup MÉS per Mallorca la 22, 29 i 60, i també, amb
l’esperit de consens, a la proposta 20 de mesures turístiques.
Creiem que per la urgència de les mesures és necessari un
decret llei. També defensam la rebaixa en temporada baixa per
incentivar la desestacionalització, però si amb aquesta redacció
estan més còmodes, l'acceptam, ja que entenem que la nostra
proposta encaixa dins aquest redactat i no ens fa renunciar a
res. 

Una vegada més, vull donar les gràcies tant a VOX com a
MÉS per Mallorca per les propostes del Grup Popular que
aprovaran, fins i tot sense transaccionar. He d’esmentar que el
Grup Popular també els en acceptaran.

Per acabar, ressaltar que això és la política que pensam
esperen els ciutadans. I simplement he de dir, gràcies a l'esforç
dels qui us heu implicat en aquest debat perquè sigui enriquidor
i, per suposat, així quedarà demostrat en veure els fruits de les
propostes de resolució, venguin d'on venguin. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pocoví. Començam el torn de fixació de
posicions dels grups parlamentaris. En primer lloc, el Grup
Parlamentari Socialista, la diputada Amanda Fernández, per un
temps de deu minuts. 

(Algun aplaudiment)

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, vicepresident. Ara toca el torn de posicionar-nos
quant a les propostes de resolució de la resta de grups
parlamentaris. El primer que voldria recordar és què és la
definició d'una proposta de resolució: és una iniciativa
parlamentària per impulsar una acció política i de Govern
perquè es debati i s'adopti com una resolució. I, per què ho dic?
Perquè crida l’atenció que el Grup Parlamentari Popular, que
presenta 60 propostes de resolució, en trobam 27, quasi la
meitat, que únicament valoren positivament o reconeixen la
feina feta. Tant sort, Sra. Pocoví, que no volen caure en
l'autocomplaença!

(Algun aplaudiment)

No són propostes de resolució, ja que no impulsen cap
acció política ni de Govern. Però, així i tot, els anunciam que
a algunes hi votarem a favor, però a d'altres, per suposat, que
no, perquè algunes són fins i tot incongruents. 

Presenten una proposta que diu que reconeix el compromís
del Govern de les Illes Balears pel reconeixement social de la
figura docent; quan aquest mateix govern va incloure una
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partida de 200.000 euros al pressupost, per una esmena pactada
amb VOX, que deia exactament: “Reforzar la plantilla de
inspectores en educación para preservar la enseñanza y la
ausencia de intromisiones ideológicas”, insinuant que els
inspectors han de controlar els docents perquè no adoctrinin.
Per tant, em sembla una falta de respecte i d'una gran
hipocresia.

(Algun aplaudiment)

De les 33 propostes restants, que sí són propostes d'acció
política del Govern, 18 van dirigides a instar el Govern central.
Fins i tot, vostès insten Espanya quan la competència és seva,
perquè, encara que el Sr. Mateo és nou com a conseller, crec
que hauria de saber quines són les seves competències, i crec,
Sra. Pocoví, que vostè també. La mobilitat és una competència
autonòmica, per tant, la decisió i l'aposta per un transport
públic gratuït és seva. 

(Alguns aplaudiments)

D'aquestes 33, com dic, propostes, només 15 insten el
Govern autonòmic a fer qualque iniciativa o a fer qualque cosa
endavant o, simplement, continuar amb coses que ja tenen en
marxa, potser per això avui ens falten tants de consellers i
conselleres aquí davant.

(Algun aplaudiment)

Dit això, el Grup Parlamentari Socialista té clar que
votarem a favor, vengui d'on vengui, tot allò que beneficiï els
ciutadans i ciutadanes de les nostres illes, que dona solucions
als problemes del dia a dia de la nostra gent, que avanci en els
seus drets i en la millora de qualitat dels serveis públics que
garanteixen la igualtat d'oportunitats i la justícia social,
solucions valentes i urgents per a les necessitats de cada una de
les nostres illes. 

I, per suposat, votarem en contra de tot el que suposi un
retrocés en drets, una deixadesa dels serveis públics, un
augment de la privatització dels serveis i a propostes poc
valentes i que vulguin debilitar o dilatar les solucions dels
problemes i necessitats de la ciutadania de Mallorca, Menorca,
Eivissa i Formentera. 

I quins són els principals problemes que ens traslladen els
nostres veïns i veïnes? L'accés a l'habitatge, la saturació
turística, que no congestió, com alguns l’anomenen ara, perquè
els residents ens puguem sentir bé i viure bé en aquestes
meravelloses illes.

Preocupa la privatització dels serveis i el detriment dels
serveis públics i també els retrocessos en drets. 

Per tant, votarem que sí a propostes que milloren aquests
problemes del dia a dia, siguin iniciatives tant si insten el
Govern balear com si insten el Govern central. 

I posaré alguns exemples: votarem a favor d'implementar el
plus d'insularitat que demanen per fidelitzar Cossos i Forces de
Seguretat; a continuar implementant polítiques de prevenció i
detecció precoç de càncer; a continuar implementant mesures

per tal de reduir les llistes d'espera de valoració de discapacitat
i dependència; o també votarem a favor de continuar millorant
el transport públic amb l'ampliació del contracte TIB, un
contracte que va deixar fet l'anterior govern, així com tot el
disseny de xarxa i que -recordem- va fer un canvi molt gran:
tots els busos nous, ampliacions del servei de totes les xarxes,
aconseguint així que la demanda creixés encara més del previst,
una magnífica notícia.

Però, sense cap dubte, com he dit, votarem en contra de tot
el que suposi un retrocés o debiliti les solucions als problemes
de la gent. Per això, per una part, no ens oposam a reivindicar
una millora de finançament per a la nostra comunitat autònoma,
de fet, ben al contrari, sempre l'hem defensat i vull recordar
que, gràcies a la proposta pactada entre Francesc Antich i el
president Zapatero el 2011, Balears és la comunitat que més ha
millorat el seu finançament en 23 anys.

(Alguns aplaudiments)

Ara sí, som conscients que no és suficient i que hem de
seguir treballant i, per això mateix, no votarem res que redueixi
les opcions de millorar el nostre finançament, perquè tenim clar
que podem guanyar molt més amb una negociació bilateral que
amb una multilateral. Esperem que la Sra. Prohens, pensi
primer en la ciutadania de Balears que no en el seu seguidisme
a Feijóo. 

Tampoc no ens oposam a la pujada de l’ITS o ecotaxa, com
la coneix algú o la recorda algú. L’ITS era una mesura a la qual
el PP, i molt fermament la Sra. Prohens, s’hi va oposar perquè
destruiria el turisme de les nostres illes. Idò no, senyors i
senyores del PP, com ja els vàrem intentar explicar quan es va
implementar aquest impost, no ha acabat amb el turisme, ni ara
serà la solució per aturar la massificació. És una mesura
insuficient i ineficaç per reduir la massificació, però molt eficaç
per generar recursos amb els quals combatre els efectes
negatius que pot dur el turisme, que du el turisme per al nostre
territori i els nostres residents.

És una llàstima que el Partit Popular vengui aquesta mesura
per a quelcom que no servirà per reduir la massificació
turística, però que no la vulguin emprar per fer front al
problema més gran que té ara la nostra ciutadania, que és
l'habitatge. La setmana passada vostès varen votar en contra de
poder destinar els doblers de l’ITS per potenciar polítiques
d'habitatge.

I volem que comencin a posar solucions ja a aquest greu
problema. Vostès sempre parlen de dades, idò, com hem repetit
avui un parell de vegades, ja les tenen: el preu de lloguer ha
caigut a Catalunya entre un 3% i un 5%...

(Alguns aplaudiments)

... després de l'entrada en vigor de la regulació, mentre aquí
veiem com continua tot a l'alça. Apliquin el límit de preus del
lloguer que els permet la Llei d'habitatge estatal.

També volem mesures valentes en mobilitat, perquè la seva
proposta és impulsar els projectes ferroviaris que ja són al Pla
director sectorial de mobilitat el qual, recordem-ho, és del

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 49 / 8 d'octubre de 2024 2637

2019, prioritzant l’execució -diuen- basant-se en criteris de
demanda de viatgers, però la seva proposta és incongruent
perquè, atenent a criteris de demanda, el projecte que més
demanda té és el tramvia de Palma i vostès el deixen fora, un
projecte que ja podrien començar i que té 185 milions d'euros
que els dona l'Estat.

I, per altra banda, tres propostes: vàrem saber per la
presidenta que prioritzarien Llucmajor, que al pla director surt
com a Campos, i que amb el seu power point mostraren que
s'iniciarà el 2028 perquè estigui fet el 2032, mentre que el tren
de Llevant està molt més avançat i permetria posar-lo en marxa
sense dependre de fons estatals perquè tenim l’ITS i fons propis
per a això, i seria una realitat molt més aviat. 

Vostès, tenint més recursos que mai, condicionen la
gratuïtat del transport públic al finançament de Madrid. La
mobilitat és una competència autonòmica, però com que
vostès...

(Alguns aplaudiments)

... no creuen en el transport públic, el que fan és planificar un
tren que tendrem a l'any 2050 i la solució que ha disparat l'ús
del transport públic, que ha estat la gratuïtat. 

Votarem en contra de tot el que debiliti, avui i en el futur,
la garantia d'igualtat d'oportunitats que són els serveis públics,
en contra de privatitzar l’ensenyament amb l’augment de places
0-3 i d’FP de centres de titularitat privada en lloc de crear
places públiques, en contra de devaluar serveis públics per
després dir que no funcionen i derivar més a la privada.
Aquesta és l'estratègia nacional a totes les comunitats
autònomes governades pel Partit Popular, que hipotecarà el
nostre futur i no garantirà la igualtat d'oportunitats.

I, per descomptat, votarem en contra de totes les actuacions
que vagin en contra del patrimoni col·lectiu, que són els drets,
drets a la memòria, dret a la igualtat, a la diversitat i a la nostra
pròpia identitat, llengua i cultura. 

El PP, fins i tot, vol que li facem mamballetes per fer cursos
de català a la sanitat, quan han llevat el requisit de català, que
és essencial per a la qualitat de l'atenció sanitària...

(Algun aplaudiment)

... i per respectar els drets lingüístics de la ciutadania, a més,
quan la realitat de les dades és que els cursos han arribat a
menys persones que anys anteriors, la presidenta parlava d'una
primera d'edició de 240 professionals i una segona de 200,
suma 440, a l’any 2022 arribaven a 1.000 professionals. 

(Alguns aplaudiments)

No ens trobaran maquillant els seus atacs a la llengua, ni en
això ni en la seva persistència a continuar amb la segregació
lingüística a les aules.

I, per tant, votarem en contra de totes les esmenes de VOX
i de totes aquelles del PP que els uneixen als seus socis,
aquelles encaminades als beneficis d'uns pocs, o les propostes

que dilaten solució als problemes de la gent de les nostres illes,
mentre que, per suposat, votarem a favor de les esmenes que
ens uneixen a les forces d'esquerres que són: més drets, més
polítiques sostenibles i més serveis públics. 

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Fernández. Per part del Grup Parlamentari
VOX, té la paraula la seva portaveu, la diputada Manuela
Cañadas, per un temps de deu minuts.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Bueno, yo creo que con dos... ya salen.
Quería decir al PSOE que Dios nos libre de tener como modelo
a Cataluña, donde las políticas de sus socios han convertido a
mi tierra de nacimiento, Barcelona, en un vertedero de
delincuentes, criminalidad, destrucción de barrios históricos,
sustitución de cultura y abandono de los ciudadanos a favor de
la inmigración ilegal y los "okupas". No queremos esto para
Baleares, gracias.

Y los únicos retrocesos que hay en Baleares son los que en
ocho años ha hecho su desgobierno, el mismo retroceso que
estamos sufriendo en España desde hace seis años en manos del
peor presidente en 80 años y su gobierno de delincuentes
amnistiados.

(Algun aplaudiment)

Referente a las palabras de MÉS, nosotros -como ustedes
saben- estamos en contra de asumir más competencias, el
fracaso de tener asumida la educación en Baleares es un hecho.
Se ha usado la educación como el chiringuito para crear un
ejército de adoctrinados que les vote, a toda la izquierda, sin
criterio propio ni pensamiento crítico. Y esto, evidentemente,
nosotros lo queremos revertir.

(Remor de veus)

Y en sanidad se han triplicado los costes y tenemos en
España 17 sanidades diferentes que ni siquiera cruzan los datos
entre sí cuando te vas de viaje y tienes que acudir a cualquier
centro sanitario de la península. Duplicar y triplicar el gasto
público solo genera un estado mastodóntico donde los
impuestos se malgastan.

Y al Partido Popular decirle que nosotros votaremos que sí
a todo lo que hemos transaccionado, por supuesto, porque
estamos aquí para remar, no para poner palos en las ruedas
como otros.

Creo que las propuestas de VOX son de sentido común y
serias para apostar por los problemas reales de los ciudadanos
de Baleares fuera de toda crítica, demagogia y populismo que
hace la oposición. Solo esperamos que cojan nuestra mano
tendida y que entre todos cambiemos el rumbo de Baleares.
Muchas gracias. 

 



2638 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 49 / 8 d'octubre de 2024 

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sr. Apesteguia, té la paraula. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. Le Senne. Sra. Cañadas, miri si podem
assumir competències que li han sobrat vuit minuts, si assumim
més competències per ventura li donarà per completar la seva
intervenció.

Jo, evidentment, no contestaré coses que em semblen una
falta de respecte, que la Mesa hauria d’atendre, com que
Barcelona s’està convertint en un estercolero, em sembla una
falta de respecte als ciutadans d’aquesta ciutat. Però, en
qualsevol cas, vostè s’ha erigit com una nova “Espartera” i
pràcticament li ha faltat dir, s’ha de bombardejar Barcelona
cada cinquanta anys, una altra vegada, com ja va dir Espartero.

Dit això, em centraré en les nostres esmenes o en aquelles
que tenc temps de comentar, les transaccions que hem plantejat
als diferents grups.

Al Partit Socialista ja li avanç que estam d'acord amb la
immensa majoria de les seves propostes i que les donarem
suport, i que agraïm que hagin acceptat quasi totes les
transaccions que els hem plantejat. 

Al Partit Popular també vull agrair la seva capacitat
d’arribar a acords. Ja li he dit, respecte de la transacció del punt
20, que nosaltres ens mantenim, és a dir, no és una qüestió que
tenguem un espai de comoditat, si diem no al decret llei, diem
no al decret llei; si diem no a baixar l’impost turístic els mesos
d’hivern, diem no; i, si no, Sra. Pocoví, digui’m amb qui pensa
aprovar una modificació de l’impost turístic.

(Algun aplaudiment)

Però, en qualsevol cas, si anam per la senda que ens podem
trobar, tendran el nostre suport, i, si no, no ho podran aprovar,
no tenen majoria absoluta, ho acceptin i ho digereixin d'una
vegada. 

A més d'això, també volia comentar a..., o agrair que hagin
acceptat la nostra transacció a l'esmena 22. He de dir que
nosaltres evidentment seguim considerant una errada haver
eliminat el requisit del coneixement de la llengua catalana i, per
tant, la garantia del dret a l’ús de la llengua catalana a l'àmbit
de la sanitat. I ho seguim considerant no només un error sinó un
retrocés injustificat i injustificable, motivat exclusivament per
raons ideològiques que no ha servit per captar ni un sol
especialista més. I la consellera és incapaç de dir quantes
persones varen deixar de venir perquè existís aquest requisit,
perquè la resposta és zero, i quantes han vengut per mor de
l’eliminació d’aquest requisit, perquè la resposta és zero. El
problema, al qual no tenim problema a dir que hi han posat
algunes mesures efectives, era de caire econòmic.

I és per aquest camí que trobarem solució a la manca de
facultatius que tenim a aquestes illes, a tota Espanya i a tota

Europa, és que a Dinamarca no tenen metges, i ja em diran si
és per mor del requisit de català a Copenhaguen. Sincerament,
crec que val la pena. Però, en qualsevol cas, valoram
positivament que existeixin cursos, efectivament, però sense
renunciar a la crítica que fem a la seva eliminació d'un dret que
haurien de garantir als ciutadans, com és el dret a ser atesos en
català. 

Nosaltres consideram que el Pla d'ocupació no ha d'estar al
servei del mercat sinó de la diversificació econòmica, que és
l’objectiu que almanco diuen compartir tots els grups d'aquesta
cambra. 

També creiem que és positiu que hagin acceptat la nostra
transacció quant que no s'ha de mantenir la inversió dedicada
a salut mental sinó que s'ha d'incrementar. I aquí estic segur que
la consellera ens ha de donar tota la raó del món, que els
recursos actuals no són suficients sinó que hem de voler i
pretendre molt més, perquè, precisament, en aquest sentit tenim
una manca estructural de serveis i de recursos per afrontar
aquesta xacra que assola la nostra societat i a la qual
tradicionalment, per una qüestió sobretot de caire cultural, no
s'ha  afrontat de la forma que s'hauria de fer. I crec que és el
repte de la nostra generació, com a governants, donar-li la
solució i encarar-ho amb la valentia que fa falta. 

Pel que fa a la seva proposta número 60, també creiem que
és positiu que hagin acceptat la nostra transacció, perquè
nosaltres qualsevol avanç en matèria d’inversions ferroviàries,
sempre hi estarem d'acord, però no podem deixar, com ja
vàrem fer en el debat de política general, de criticar que s'hagi
renunciat al doblers que es tenien de Madrid per començar les
obres del tramvia, ni que s'hagi renunciat a la inversió que ja
havien aconseguit fixar a l’impost turístic per al tren de
Llevant. Això, cap d'aquestes dues coses no anava lligada a
deixar d'invertir en altres projectes inclosos dins el Pla director
sectorial. Per tant, aquestes renúncies són exclusivament seves,
i jo crec que haurien de fer un pensament perquè, precisament,
hi ha dues qüestions importants: que es tenia un finançament i
es tenia un inici d'obres properes.

I jo li vaig dir, me’n record, a la Sra. Presidenta, en el debat
de política general, que de tots els projectes ferroviaris
possibles o inclosos dins el Pla director sectorial han decidit
començar pel de més difícil execució, primer, perquè és el més
llarg a l’hora d’haver de desenvolupar i, segon, perquè és l'únic
que el tram pràcticament ha desaparegut en la seva totalitat; és
a dir, que s'haurà de començar de bell nou amb una política
d’expropiacions per recuperar el traçat. Que no és que ens
sembli malament, però que això fa que es retardin les obres fins
al 2028, és a dir, fins que hi hagi un altre govern.

I com deia abans el meu company, el Sr. Rosa, és fer un
envit cap al futur. Insistesc, nosaltres mantenim el nostre
suport, però no mantenim el suport que s'hagi renunciat al tren
de Llevant quan hi havia un fons que el nostre grup va
aconseguir negociar en el conjunt del pacte, per tirar endavant
en aquest sentit.  

Pel que fa a la resta de grups polítics. Al Grup Parlamentari
VOX he de dir-los una cosa, vostès no es poden erigir en
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defensors de les modalitats d’una llengua que voldrien fer
desaparèixer, honestament, sincerament...

(Algun aplaudiment)

... és a dir, el que ha fet l'escola, l'escola que vostès injurien, el
que ha fet la poca, la poca immersió lingüística que ha existit
en aquest país, perquè pràcticament no s'ha aconseguit
implantar, ha estat salvar les modalitats lingüístiques d'aquestes
illes. Però, en qualsevol cas, si vostès volen parlar del
manteniment de les modalitats lingüístiques d'aquestes illes,
facem-ho amb propietat, perquè no existeix una modalitat
lingüística homogènia a l'illa de Mallorca.

Miri, jo no parl com un de Felanitx, ni ho pretenc, ni vull
que un de Pollença passi a parlar com un de Binissalem, ni vull
que desapareixi -com està pràcticament desaparegut en la seva
totalitat- el parlar de Palma o el parlar "catalinero". O parlem
del parlar “botifarra”, un sociolecte, l’únic existent en el
conjunt del país, pràcticament desaparegut en el seu conjunt.

Per tant, si hem de parlar de conservar les diferències
dialectals de la nostra llengua, jo encantadíssim, però parlem
amb propietat. Tampoc supòs que no diran a un ciutadellenc
que ha de parlar com un maonès, no s’atreviran a tal cosa,
perquè, si no, què és el menorquí? El menorquí és el de
Ciutadella o és el de Maó?

I a Eivissa parlen pertot igual? Parlen pertot igual a Eivissa?
Estic segur que la Sra. de las Heras li pot dir que hi ha almanco
quatre parlars diferents a l’illa d’Eivissa; estudiats per tota la
dialectologia en aquest sentit. 

(Remor de veus)

A més, jo li aport una cosa, hi ha parlars balears fora de les
nostres fronteres, hi ha el mallorquí que es troba a certes
comarques d’Alacant o el mallorquí de l’Argentina, que encara
es conserva i que té un trets característics propis. Al Govern de
les Illes Balears jo li deman que es preocupi i ocupi en el
manteniment d'aquests dialectes que formen part de la nostra
riquesa. 

I, d'altra banda, vostès parlen de la desaparició de la..., per
tant, jo crec que, en un acte de coherència, vostès ens
acceptaran aquestes esmenes perquè, com vostès diuen, amb
allò de no ens faran catalans, miri, jo com a deianenc li diré: no
ens faran palmesans, no ens faran parlar a tots amb aquesta
“pseudollengua” que vostès es deuen haver inventat i que, a
més, practiquen amb un rigor absolut.

Pel que fa al punt 19, mirin, des de MÉS per Mallorca
estam d’acord a eliminar no qualsevol despesa política
supèrflua, qualsevol despesa supèrflua. I, en aquest sentit, jo he
de celebrar que el Parlament de les Illes Balears ja hagi
descartat el seu “xiringuito” de persecució lingüística com una
de les majors mostres de despesa supèrflua, pel qual es varen
pressupostar 750.000 euros i no tenien ni un power point...

(Alguns aplaudiments)

... Perquè es que haguéssim agraït un power point, perquè
750.000 -jo sempre ho he dit-, 750.000 perquè no se’ls va
passar pel cap demanar 2 milions d’euros.

Miri, amb el que no han acabat de gastar en el seu pla de
segregació lingüística podem destinar-ho a moltes coses que
siguin, com vostès diuen, per millorar els serveis, les
infraestructures que de veres necessiten els ciutadans d'aquesta
terra.

Pel que fa a les propostes de MÉS per Menorca, he de dir
que donarem suport al seu conjunt i, de fet, ens agraden tant
que n'hi ha dues que demanaríem que també s'aplicassin a l'illa
de Mallorca, una al possible tractament domiciliari de les
persones amb trastorns de salut mental, i l’altra és acabar amb
una anomalia històrica, que precisament vostè ha fet una llarga
referència a la qüestió del decalatge en la inversió que fa el
Govern de les Illes Balears en matèria de transport i el que
transfereix als consells insulars, això se solucionaria d'una
forma molt fàcil: que transfereixi les competències de transport
i de mobilitat a l'únic consell que encara no les té, que és el
Consell de Mallorca i, per tant, és el que demanam. 

Pel que fa a la resta, també vull agrair a Podem, que supòs
que ara farà l'explicació, que hagi acceptat la nostra
transacció...

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

... i al grup de Sa Unió també que l'hagi feta. 

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Té la paraula el Sr. Castells, per cinc
minuts. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sr. President. Si en cinc minuts ja era difícil
explicar les nostres 9 propostes de resolució, imagini’ns per
posicionar-se sobre el més del centenar que tenim.

Començaré, per tant, amb les transaccions a les quals ara
feia referència el Sr. Apesteguia, que se’ns han fet a les nostres
propostes de resolució sobre transport públic i sobre l'estudi de
la implementació de l'hospitalització domiciliària de persones
amb trastorns de salut mental o addiccions.

Respecte del primer cas, la transacció que se'ns fa és que, a
més a més, això vagi acompanyat del fet d’estudiar o actualitzar
l'import de la transferència que en el seu moment es va fer del
transport públic per carretera, això vagi acompanyat de posar
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les bases de la transferència d'aquesta competència al Consell
de Mallorca. Nosaltres hi estem totalment a favor. Nosaltres, a
altres mocions que havíem portat sobre aquest tema, també ho
demanàvem, perquè aquestes asimetries, que també es
produeixen en altres casos, per exemple en matèria
d'agricultura, de vegades realment provoquen un problema i
provoquen greuges comparatius respecte dels beneficiaris
d'aquestes polítiques, o dels usuaris d'aquestes polítiques. Per
tant, nosaltres hi estem totalment a favor.

Ja he dit abans que el Partit Popular havia dit que votaria a
favor d'aquesta proposta, i també m'han dit que amb aquesta
transacció també li donarien suport i, per tant, nosaltres, doncs,
encantats d’acceptar aquesta transacció.

I igualment també la que fa referència a estudiar la
implementació de l'hospitalització domiciliària de persones
amb trastorn de salut mental. Hem parlat molt de salut mental,
hi ha moltes proposicions en matèria de salut mental i nosaltres
volíem també rompre una llança a favor d'aquesta qüestió.

Evidentment, parlam ja de temes, tal vegada, molt
sofisticats, quant a tenir en compte les necessitats imperioses
que tenim en coses molt essencials en matèria de salut mental,
però ens semblava que era important també simplement, doncs,
estudiar la possibilitat d’implementar això i, per tant,
evidentment, nosaltres ho proposàvem a Menorca, perquè ens
semblava que a Menorca era una necessitat molt important,
però, evidentment, només faltaria, cap mena d’objecció que
s’estengui a altres illes i, per tant, aquesta esmena també
l'acceptaríem.

Quan el Sr. Sagreras em va cridar per dir-me que ens
votarien a favor d’una sèrie de propostes, ell em va reptar i va
dir: “A veure si vosaltres ens votareu més d'un terç de les
nostres”. Miri, jo li he de dir que entre les que votarem a favor
i les que ens abstindrem, superen el terç, perquè votarem a
favor de 10 i ens abstindrem a 13.

Ara, també li he de dir una cosa: les transaccions amb
VOX, això serà molt important, no sé si la segona intervenció
també la farà la Sra. Pocoví, hauríem de saber exactament les
que acceptaran i les que no, perquè, en cas que les acceptin,
aquest suport davallaria prou, només es quedaria en 15, eh?,
n’hi ha 8, doncs, en què hi ha temes..., ara em ve al cap la que
vostès parlen de la gratuïtat del transport públic, doncs, bé,
VOX hi ha hagut de posar la seva falca de dir: “Sempre que
siguin persones que resideixin legalment...”. És clar, si caiem
en aquest tipus d’espasmes típiques de l'extrema dreta, doncs,
és clar, nosaltres aquell vot que era un vot a favor, o era una
abstenció, doncs, malauradament, evidentment gira cap a un no
o en alguns casos, una abstenció. 

Per tant, crec que seria molt important, ho dic també perquè
és el grup que, evidentment, ha fet més propostes, és molt
important saber exactament, a la segona intervenció del Grup
Popular, quines transaccions accepten o no accepten.

Perquè, pel que fa als altres grups, en línies generals, per la
coincidència ideològica que hi ha amb el Grup Socialista a la
major part de proposicions votarem que sí.

També els he de dir, i una mica amb el tarannà d’aquest
tipus d'oposició que fa MÉS per Menorca, igual que no ens
agraden gaire les proposicions d'autobombo del PP i en moltes
fins i tot de vegades estàs a favor del fons, però no vols votar
a favor de dir que el Govern ho fa tan bé. De vegades també...
el Grup Socialista ha passat... ha caigut per l’altra banda, que,
és clar, fer propostes de resolució que sembla que ja estiguin
pensades perquè siguin votades en contra i en el que es dibuixa
un panorama que tot està malament, i en alguns casos ens
abstindrem també... i una mica en la línia de la intervenció que
vostè ha fet, Sra. Fernández, del que realment són propostes de
resolució. Nosaltres creiem que venir a fer propostes de
resolució per estripar, diguem, bé, creiem que té un recorregut
molt curt i en alguns casos, fins i tot, encara que puguem estar
d'acord amb el fons de la qüestió, també ens abstindrem.

Però ja deia que, en línies generals, votarem a favor de les
propostes, igual que amb les d’Unides Podem i MÉS per
Mallorca, evidentment hi ha una proximitat ideològica molt
important i, per tant, en aquest cas, la postura predominant serà
la del sí. 

Moltes gràcies, Sr. President.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Sra. Gómez, té la paraula.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Tenc molt poc temps, per tant, aniré
molt ràpida a comentar el posicionament respecte d'altres
grups, però sí que voldria ressaltar les propostes del Partit
Popular perquè és el partit que governa, i sobta que de 60
propostes la meitat siguin d'autobombo, claríssimament, és
legítim, eh, però són d'autobombo, i l’altra meitat són de
demanar a Madrid que ens passi pasta o que faci el que haurien
de fer nosaltres. Vull dir, en resum..., vaja, vull dir, no ho sé, no
hi ha..., jo esper més del partit que governa.

I la decepció més grossa és que de 60 només n'hi hagi una
d'habitatge, i ja és... és una obstinació fer veure que no tenim
aquest problema, o han assumit que existeix el problema, però
que els és ben igual i que, bé, sí, fa pena, és un tema que no
voldríem que existís, però costa d'entendre que vostès no
s'esforcin a tenir-lo més present dins aquestes 60 propostes.

I a nosaltres..., bé, ens toca una part no molt grossa, la
nostra quota ha estat de 5 propostes i la primera d'elles, per a
nosaltres la més important, és la referida precisament a
habitatge, és a dir, vostès tenen una obsessió que és fer veure
que no existeix el problema i nosaltres supòs que tenim
l’obsessió de pensar que sí que tenim aquest problema, i aquí
està.

No hem volgut demanar un pla d'habitatge, no, perquè és
molt fàcil fer un pla d'habitatge, tothom pot fer un pla
d'habitatge, nosaltres el que demanam és un pla de xoc contra
l'especulació, l’acaparament d'habitatges i el lloguer turístic
il·legal, perquè en realitat estam molt enfora del seu pensament
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que ve a dir que amb més oferta baixaran els preus. Nosaltres
pensam que hi ha un error de concepte, és a dir, sempre ho hem
dit, l'habitatge és un mercat d'expectatives, és un dels pocs
mercats on retenir un bé i no posar-lo, amb perfil de
comercialitzar-lo, manté els preus i, per tant, no pensam que
posar més oferta ajudi a abaixar els preus. El que fomentarà és
més acaparament i més especulació. Per açò volem un pla que,
precisament, vagi contra aquests problemes.

Hi ha tota una bateria de propostes que els podríem fer ara,
ni que sigui ràpidament, tenim els 526 habitatges en el Registre
de grans tenidors, que no puc entendre que s’obstinin a no
posar-los ja a disposició de l'IBAVI, d'aquests 526 n’hi hauria
15 per a les famílies de Can Rova.

Volem que s'actualitzi aquest Registre de grans tenidors.

Volem que es declari Balears com a zona tensionada i que
puguem topar els preus dels lloguers, que sí que baixen a
Catalunya, i vull recordar que l'aplicació de les lleis no és
automàtica a tots els contractes que estan en vigor, que vostès
es pensen que, màgicament, a partir de l’endemà que es publica
l’índex, tot canvia, i no és així. No sé si és desconeixement o és
mala fe a explicar com funciona aquesta norma. 

També demanam un impost a l'especulació, un 30% per a
totes aquelles compravendes d'habitatge que no tenguin una
finalitat residencial de llarga durada.

Tenim moltes més mesures, aturaré perquè, si no, no tendré
temps d’explicar les altres quatre. 

També voldríem..., pensam que un altre problema que no
deixa de ser la doble cara de la mateixa moneda, necessitam
decréixer turísticament i preservar el territori. Aquí estam molt
enfora, vostès juguen exactament al contrari, per exemple,
amnistiar les il·legalitats en rústic i afavorir, a més, que hi hagi
aquest lloguer turístic. I pensam que açò és essencial, si no
decreixem no podrem aturar ja no només el col·lapse i la
congestió, sinó també aquest malestar que repercuteix en tot. 

Després tenim tres altres propostes: transport públic gratuït.
Els motius són evidents,  ha estat un èxit, ajuda a descol·lapsar,
a descongestionar les ciutats, ajuda a consumir menys
combustibles fòssils, ajuda també a les economies familiars. I
si Madrid no paga, vull recordar que només serà el 0,06% del
pressupost, i que crec que vostès, que tan alegrament perdonen
imposts, haurien de fer una aposta per ajudar les famílies a
pagar el transport públic. 

Tenim una altra proposta que deriva d’una inquietud, que
crec que compartim, i és que duim molt de temps de problemes
de poder adquisitiu. La inflació, òbviament, ha perjudicat a
tothom, però sobretot les famílies i les classes populars, i
volíem presentar una proposta dirigida a neutralitzar o a ajudar
que baixés aquest problema de poder adquisitiu. I, a més a més,
sabem, i tothom ho coneix, que hi ha també una bretxa de
gènere d'un 20% entre el que guanyen les dones i els homes i,
a més, crec que no descobriré res de nou, que, a més a més, les
dones tenen una necessitat de despesa afegida en els temes de
salut menstrual i també de  productes d'higiene infantils. Per
açò, demanam que impulsi el Govern un projecte de llei d'accés

universal i gratuït a tots aquests productes d'higiene femenina
i d’higiene infantil.

I ja per acabar...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... -sí, Sr. President-, i la darrera proposta, demanam també que
es faci o, bé, que es redacti un pla -primer que es faci una
auditoria-, perquè defensem l’equitat en la sanitat de les illes
més petites respecte de Mallorca. No tenim cap dubte que a
nivell sanitari s'intentant fer el possible perquè aquesta equitat
existeixi, però jo vull recordar que a Menorca, tot i el pla de
llocs de difícil o molt difícil cobertura, el Servei de Digestiu de
Menorca no ha aconseguit cobrir les vacants i...

EL SR. PRESIDENT:

Acabi, per favor.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... -sí-, necessitam, per tant, que s'auditi i que s’intenti generar,
ni que sigui de forma creativa, com podem atreure personal i,
sobretot, com el podem fidelitzar i que presti serveis...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gómez...

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... amb les mateixes condicions que tenen els mallorquins.

EL SR. PRESIDENT:

... moltes gràcies. S’ha acabat el temps.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Moltíssimes gràcies.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Para acabar, por el Grupo Popular, sí, Sr.
Álvarez.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Moltes gràcies, Sr. Le Senne, bon dia, senyores i senyors
diputades. Arribam al final d'aquest debat amb dues certeses:
en primer lloc, que aquest parlament té tres grups 
parlamentaris més modests, VOX, MÉS per Mallorca i el Grup
Mixt, que han entès el missatge del carrer i que s'han posat a fer
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feina, malgrat la discrepància amb l’executiu. I, en segon lloc,
que les Illes Balears tenen un govern que gestiona, un govern
que fa feina sense estridències, amb moderació i amb un rumb
marcat que, per molt que ens sorprengui, es acomplir la paraula
donada.

Tan certes són aquestes afirmacions com que d’aquest debat
sortiran endavant moltíssimes propostes de resolució, fruit del
diàleg, fruit de la transacció i fruit de la humilitat que va
reivindicar la presidenta la setmana passada. Cregui’m quan els
dic que el Grup Popular hem fet un esforç important a
reconèixer la feina realitzada per altres formacions polítiques
a l’hora d'impulsar les seves propostes, perquè, malgrat el meu
sigui el grup parlamentari majoritari d'aquesta cambra, el
Parlament reflecteix la diversitat de la ciutadania, una diversitat
ideològica que s'ha de respectar al mateix temps que es respecta
la voluntat de la majoria social expressada a les urnes. 

A continuació, senyores i senyors, expressaré diverses
qüestions en relació amb el sentit del vot i les propostes de
transacció que fem de menor a major representació, i ho faré
tenint clar o creient que l’important és incidir en el que ens
uneix i no en el que ens separa. 

Pel que fa el Grup Mixt. Sr. Córdoba, vull agrair el to
mantingut en el debat de la setmana anterior, que s'ha traduït en
una sèrie de propostes de resolució que són coherents, que són
positives per a l'illa de Formentera i per al conjunt de Balears.
Des del Grup Popular consideram que les propostes fetes en
relació amb la Guàrdia Civil, a Salvament Marítim, incloses les
transaccions que es faran, com també la defensa de la
idiosincràsia dels formenterers, s'ha de respectar.

Com també consideram molt important que no es pot donar
l'esquena a l’illa en el cas de la crisi migratòria, que requereix
respostes del Govern central. Com també que s'ha de treballar
per pal·liar els sobrecosts de la insularitat. Per tant, Sr.
Córdoba, votarem a favor de totes les seves propostes.

Per altra banda, quant també al Grup Mixt, Sra. Gómez,
m'agradaria aturar-me en el punt cinquè de les seves propostes,
on des de Podem, proposen aquest pla de xoc per a l'equitat
sanitària. Es tracta d'una proposta que es força ambiciosa, que
va en la mateixa línia de l'estratègia impulsada des de la
Conselleria de Salut per a la captació i fidelització de personal
sanitari i que votarem a favor, sempre i quan s'accepti la nostra
proposta de transacció. Consideram interessant aquesta
proposta, però el termini marcat consideram que no és real i
nosaltres proposàvem transaccionar el text original amb
“desenvolupar aquest pla de xoc el més aviat possible”.

Pas a comentar les propostes en relació amb MÉS per
Menorca. Sr. Castells, ben igual que com he fet amb el Sr.
Córdoba, vull agrair-li el seu to i aquesta actitud, aquest esperit
constructiu que ha demostrat per sobre de la divergència
ideològica que tenen els nostres grups.

M'agradaria aturar-me en els punts 4, 5, 6 i 9 de les seves
propostes, absolutament d'acord amb totes elles. El Parlament
i el Govern no poden quedar al marge del drama que varen
patir els veïnats d'Alaior i d’Es Mercadal el passat 15 d'agost,
votarem a favor de donar suport a tots els afectats, habilitar

aquestes línies d'ajuts per pal·liar els danys no coberts per les
asseguradores, així com accelerar la reparació dels elements
malmesos.

També votarem a favor del punt 6è perquè l’educació
infantil és una prioritat per al Govern i per al partit que el
sustenta i perquè és de sentit comú crear places públiques fins
que existeixi una oferta suficient per cobrir aquesta demanda.

I quant al punt 9, Sr. Castells, també hi votarem a favor,
perquè és una realitat que l'assistència domiciliària es troba en
auge, i aquesta proposta de l'hospitalització podria ser una
passa important que s’ha d'estudiar. 

Quant a MÉS per Mallorca, Sr. Apesteguia, 18 propostes,
18 resolucions, algunes més assumibles pel meu grup i altres no
tant. I, malgrat la diferència ideològica, vull aprofitar que som
en aquest faristol per reconèixer, una vegada més, el sentit
d'Estat que consideram que ha demostrat i la seva predisposició
a fer política amb majúscules.

Des del Grup Popular presentam les nostres transaccions als
punts 7 i 18 i votarem a favor de molts altres punts proposats
pel seu grup parlamentari. Perquè la pressió automobilística és
una preocupació social, perquè els residents d'aquesta
comunitat, d'aquesta terra, tenen dret a tenir un oci sense
pressions. Perquè apostam pel desenvolupament ordenat de
competències autonòmiques. O perquè el relleu a
l'administració pública és un repte important. O perquè l'atenció
pediàtrica i la salut mental són prioritats del Govern de Marga
Prohens.

Dit això, quant a les transaccions, m'agradaria, en primer
lloc, aturar-me en el punt 7 de les seves resolucions. Estam
d'acord que la llengua pròpia -que el català o el mallorquí, com
en vulguem dir-, és una llengua que s’ha de protegir i s’ha de
fomentar, però hem de tenir clar que el Govern es va trobar un
pla d'actuacions caducat des de l'any 2021 i que actualment es
treballa per redactar aquest nou pla i posar-lo en marxa el més
aviat possible. Per això, és important incentivar la llengua dins
del marc del nou pla d'actuacions i que totes les parts
assumeixin la seva responsabilitat. 

Quant al punt 18, Sr. Apesteguia, li he de dir que no crec
que hi hagi cap altre diputat en aquesta cambra que estigui més
preocupat pel projecte de la macrogranja de Sineu que jo, i no
ho dic com a diputat, ho dic com a veïnat sineuer...

(Alguns aplaudiments)

... El meu grup polític, en el seu moment va ser el primer a
expressar el seu rebuig unànime a través de votacions als
ajuntaments de Sineu i de Maria, el primer a promoure la
formulació d'al·legacions i el primer a informar a la ciutadania.
Però, per molt que ho vulguem simplificar en una proposta de
resolució, vostè sap que no existeixen receptes fàcils per a
problemes difícils.

(Remor de veus)

I és cert que el Govern és l'administració responsable de la
tramitació d'aquest projecte, però també és cert que no es pot
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pronunciar més enllà d'uns informes tècnics que per ara són tots
negatius, i encara en falten molts. Per això, la nostra proposta
de transacció va en la línia dels acords unànimes adoptats en els
ajuntaments del Pla de Mallorca, rebutjar aquesta macrogranja. 

Dit això, pas al tercer grup de la cambra, al Grup
Parlamentari VOX. Sra. Cañadas, si algo les une a ustedes y
a nosotros es el afán de hacer efectiva la voluntad de cambio
en las Islas Baleares. Un canvi que, des de formacions
polítiques diferents, impulsam a base d'acords parlamentaris, i
aquest debat no podia ser una excepció. 

Per això, des del Grup Popular votarem a favor de les seves
propostes números 1, 5, 17, 19, 21 i 22.

És important apostar per la millora de l'accés a l'habitatge,
és una de les principals preocupacions de la ciutadania
d'aquestes illes. Així com també és important treballar per les
rebaixes fiscals enfocades a les classes mitjanes i treballadores.
Estam completament d'acord també que el control de les
fronteres ha de ser una prioritat.

I, per altra banda, crec també positiu esmentar la seva
proposta d'eficiència dels recursos hídrics, ara que la gran
majoria de territoris de la nostra comunitat autònoma es troben
en situació de prealerta o alerta per sequera, o bé la seva aposta
per la mobilitat de la mà dels consells insulars.

Respecte de la resta de punts, com saben, hem presentat
propostes de transacció, la gran majoria d'elles amb l'objectiu
d'afinar el contingut del text a aprovar. Són un total d'11
propostes, concretament als punts 2, 3, 4, del 6 a l’11, punt 13
i punt 20.

Per posar una sèrie d'exemples, a la transacció als punts 4
i 9, incloem el criteri d'antiguitat de residència a la seva
proposta. Al punt 8 demanam que el Govern d'Espanya
assumeixi la seva responsabilitat a l’acollida dels menors
migrants, ja que aquesta crisi transcendeix les competències
d'infància. Al punt 10 volem reforçar la llibertat individual de
les dones a l’hora de decidir sobre el seu dret a formar una
família. Al punt 11 apostam per garantir el domini de les dues
llengües oficials en acabar l’etapa formativa. I al punt 17
proposam la transacció on es reconegui que el Govern ja ha
començat aquesta feina d'eliminació de la despesa supèrflua i
de baixar imposts a famílies i a empreses.

I finalment, respecte del Grup Socialista, Sra. Fernández, -el
Sr. Pons ara no hi és- jo no faré com el seu..., -ah, perdó-, jo no
faré com va fer el seu portaveu en el debat de propostes de
resolució de l'any 2022, quan llavors el seu grup, majoritari, va
dir al principal grup de l'oposició que se’ns havia de donar
menjar a part. I no només se’ns va dir això, sinó que es va
passar rodillo per sobre de totes les propostes que havia fet el
Grup Popular. 

Nosaltres, ho va dir la presidenta la setmana passada, hem
vengut aquí a canviar les coses i, com deia al principi de la
meva intervenció, ho volem fer des del diàleg, el seny i la
humilitat, però invocant el realisme i sense trair en cap moment
la paraula donada.

Així que, senyores i senyors, recordin que vostès han
governat els darrers vuit anys en aquesta terra, jo sé que, com
diu el refrany, demanar no fa pobre, però poc a poc i bona
lletra.

 I dit això, després d'haver vist la setmana passada un debat
que podríem considerar agre, m'agradaria donar-vos les gràcies
per aquestes 46 propostes i, en aquest sentit, hem valorat
positivament la seva feina i m'agradaria avançar el vot
favorable a les resolucions números 2, 4, 11, 13, 14, 18, 19, 21,
22, 33, 44 i 46.

I, per altra banda, hem presentat dues propostes de
transacció als punts 7 i 15. Respecte del punt 7, la seva
proposta se centra en l’educació 0-3 i la formació professional,
emperò consideram que fa un atac innecessari a l’eina de la de
concertació, una eina que des del meu grup consideram molt
útil ja que ens permet donar respostes ràpides quan les places
públiques no són suficients. Evidentment, donam i donarem
prioritat a la creació de places públiques, emperò no és
necessari atacar gratuïtament l'educació privada i concertada i
en aquesta línia va la nostra transacció. 

I, finalment, Sra. Fernández, respecte del punt 15, no hi
podem estar més d'acord, s'ha de treballar per reduir aquestes
llistes d'espera a tots els serveis socials, ja sigui a la
teleassistència o bé al servei d'ajuda a domicili. I sí, la gent
gran, els nostres padrins, les persones dependents són
prioritàries per al Govern, però, per a la reducció d'aquestes
llistes d'espera hem de ser realistes, no podem acceptar terminis
fixos i esperam que amb la nostra proposta de transacció es
puguin reduir el més aviat possible. 

Finalment, Sr. President, acab amb una referència a la
intervenció que feia el Sr. Castells, quant a l'acceptació de les
transaccions que ens ha fet VOX, la Sra. Pocoví, la meva
companya les ha anunciades a la seva intervenció, de totes
maneres crec que es recordarà per part de la Presidència abans
de votar.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Finalizado el debate, vamos a proceder a
la votación de las propuestas. Para agilizar las votaciones, se
harán según el seguimiento que se ha distribuido. Si alguien
quisiera cambiar el sentido del voto que se ha facilitado a los
servicios de la Cámara, pues, rogamos que lo indique justo
antes de la votación en cuestión. También iré preguntando al
llegar a cada votación si se acepta la transacción
correspondiente. 

Así, pues, empezamos por las propuestas del Grupo
Socialista. En primer lugar la 26, con la transacción. ¿Se acepta
la transacción, verdad? Muy bien.

Pues, votamos la 26 transaccionada. Votamos... Un
momento, a ver, que no me ha seguido... No vale. Repetimos,
vamos a ver...
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(Se sent una veu inintel·ligible de fons)

... Grupo Socialista, propuestas del Grupo Socialista, la número
26, con la transacción. ¿De acuerdo? Votamos.

22 a favor, 7 en contra, 25 abstenciones. 

Pasamos a las 23 y 38. Votamos.

21 a favor, 32 en contra, 1 abstención. 

16 y 42. Votamos.

22 a favor, 32 en contra.

En la número 31 hay una transacción, ¿se acepta? Se acepta.

Pues, la 31 transaccionada. Votamos.

21 a favor, 32 en contra, 1 abstención. 

Votamos a continuación las 5, 8, 9, 36 y 37. Votamos.

21 a favor, 32 en contra, 1 abstención. 

La número 43. Votamos.

22 a favor, 31 en contra. 

A continuación las 3, 6, 10, 24, 25, 30, 34, 35, 39, 40, 41 y
45. Votamos. 

22 a favor, 32 en contra.

La 12. Votamos.

23 a favor, 31 en contra.

En la 17, hay una transacción, ¿se acepta? Sí.

Pues la 17, transaccionada. Votamos. 

22 a favor, 32 en contra. 

En la 1 hay otra transacción, ¿se acepta también?

Pues votamos la 1, transaccionada. Votamos. 

22 a favor, 32 en contra.

La 27. Votamos.

22 a favor, 26 en contra, 6 abstenciones.

La 32. Votamos.

23 a favor, 31 en contra.

La 29. Votamos.

21 a favor, 26 en contra, 7 abstenciones.

La 20. Votamos.

22 a favor, 32 en contra.

La 28. Votamos.

28 a favor, 26 en contra.

La 14. Votamos.

49 a favor, 1 en contra, 3 abstenciones.

La 21 y la 46. Votamos.

46 a favor, 1 en contra, 7 abstenciones. 

¿Va todo bien?

La 44. Votamos.

47 a favor, 1 en contra, 6 abstenciones.

En la 22, ¿se acepta la transacción? No.

Pues la 22, en su redacción original. Votamos.

47 a favor, 7 en contra.

La 2, la 13 y la 33. Votamos.

47 a favor, 7 en contra.

La 18. Votamos. 

54 a favor.

La 19. Votamos. 

53 a favor y 1 abstención. 

La 11. Votamos. 

54 a favor.

La 4. Votamos.

54 a favor. 

En la 7, ¿se acepta la transacción, la 7?. No se acepta.

Pues la 7, en su redacción original. Votamos. 

22 a favor, 32 en contra. 

Y en la 15, ¿se acepta la transacción? Sí.

La 15, transaccionada. Votamos. 

52 a favor y 1 abstención. 

Pasamos a las propuestas del Grupo VOX.
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En primer lugar la 12, la 14, la 15, la 16 y la 18. Votamos.

7 a favor, 45 en contra.

La 1, la 5, la 9, la 17 y la 22. Votamos.

32 a favor, 22 en contra.

En la 13, ¿se acepta la transacción? Sí. Y ¿en la 19? Vale.

Pues la 13 y la 19, transaccionadas. Votamos.

35 a favor, 19 en contra.

La 21. Votamos.

32 a favor, 22 en contra.

En la 7 y la 8, ¿se aceptan las transacciones? Sí.

7 y 8, transaccionadas. Votamos. 

31 a favor, 22 en contra, 1 abstención.

Y para las 2, 3, 4, 6, 10, 11 y 20, ¿se aceptan las
transacciones? Sí. Pues votamos todas estas transaccionadas.
Votamos.

32 a favor, 22 en contra. 

Pasamos a las propuestas del Grupo MÉS per Mallorca. 

La número 10. Votamos. 

23 a favor, 31 abstenciones.

La número 6. Votamos. 

5 a favor, 49 en contra.

La 1 y la 8. Votamos. 

22 a favor, 32 en contra.

La 3 y la 16. Votamos.

47 a favor, 1 en contra, 6 abstenciones.

La 9. Votamos. 

53 a favor. 

La 4. Votamos. 

47 a favor, 7 en contra.

La 2, la 5 y la 17. Votamos.

47 a favor, 7 en contra.

La 12. Votamos. 

53 a favor, 1 en contra.

La 14. Votamos.

52 a favor, 1 en contra.

La 11, la 13 y la 15. Votamos. 

54 a favor. 

En la 7 y en la 18 hay transacciones. ¿Se aceptan?

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Acceptam la transacció a la número 7 i no a la número 18.

EL SR. PRESIDENT:

Vale, la 7, transaccionada, y la 18 en su redacción original.

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Sr. Presidente, en este caso, desde el Grupo Popular
pediríamos votación separada de los dos puntos.

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo. Votamos la, 7 transaccionada. Votamos.

47 a favor, 7 en contra.

Y la 18 en su redacción original. Votamos.

21 a favor, 31 en contra.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Perdoni, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

¿Sí?

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Abans de continuar volia fer un aclariment, si m’ho permet,
o demanar un aclariment.

EL SR. PRESIDENT:

Sí.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

No, és que falten cinc diputats, quatre almenys, per motius
justificats, perquè són a un viatge de l'Intergrup, suposo que el
Sr. Sáenz de San Pedro també deu faltar per motius justificats,
i, normalment, en aquests casos hi ha, per cortesia
parlamentària..., i he volgut plantejar això quan he vist que no
es compensava el vot abans de votar les nostres propostes de
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resolució. Normalment es compensa el vot, i en aquest cas
correspondria que un diputat del Partit Popular no exercís el
vot.

Només volia saber si això ja està pensat i es rebutja fer-ho
o és una qüestió que... simplement no es té en compte.
Simplement volia demanar això.

I he esperat a plantejar-ho abans de les nostres propostes de
resolució, perquè considero que som part afectada, primer
perquè són les nostres propostes, i després també perquè un
dels vots que no es pot emetre és el de l'altra diputada del
nostre grup. 

Gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gracias. Sí, desde el Grupo Popular, ¿Sr. Sagreras?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, bé, jo no vaig assistir a la darrera Junta de Portaveus,
però, pel que vaig entendre, i  em  disculpau si no és així, des
del Partit Socialista varen trobar que no estava justificada
l'absència del Sr. Álex de San Pedro, cosa que nosaltres
enteníem perfectament que sí, perquè anava per motius de
representació del Govern a un viatge i no podia ser aquí, i
varen dir que durant aquest plenari no es compensaria.

Per tant, nosaltres..., de qualque manera la diputada Marga
Durán compensa l'absència de la diputada del Grup Mixt, el Sr.
Àlex de San Pedro, nosaltres entenem, perquè crec que la resta
de grups parlamentaris no varen dir res, que compensa
l'absència de la diputada de MÉS per Menorca. I va ser el Partit
Socialista el que no volia compensar i, per tant, nosaltres
entenem que nosaltres tampoc no tenim obligació de
compensar-los a ells. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela?

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

¡Hombre, por alusiones varias! Dijimos que habría que
hablar como... qué hacemos en estos casos, pero nosotros hoy
nos hemos comportado como siempre y respetando la cortesía
parlamentaria, y no se ha roto ningún acuerdo. Si el PP no
cumple los acuerdos, es un tema del PP, pero se quedó ahí,
encima de la mesa, y hablaríamos de qué haríamos. En ningún
caso nosotros dimos esa posición por cerrada y creo que lo más
normal es compensar, pero, si no, ya valoraremos todos cómo
hacemos, pero nosotros estamos cumpliendo las normas de
cortesía parlamentaria estrictamente. 

EL SR. PRESIDENT:

Bueno, entonces ¿podemos proseguir? ¿Podemos proseguir
con la votación o quieren que nos reunamos los portavoces o...?
No.

(Remor de veus)

Bueno, vamos..., veo que es una cuestión controvertida, así
que vamos a seguir con la votación. 

(Remor de veus)

Bien, vamos a continuar. Venga, vamos a votar las
propuestas del Grupo Mixto, MÉS per Menorca.

La número 7. Votamos. Votamos la 7. 

23 a favor, 25 en contra, 6 abstenciones. 

La 1, la 2 y la 3. Votamos.  

22 a favor, 32 en contra.

La 8. Votamos. 

23 a favor, 31 en contra.

La 6. Votamos. 

47 a favor, 7 abstenciones. 

En la 4 hay una transacción, ¿se acepta? Sr. Castells, la 4?

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sí, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Pues, la 4 transaccionada. Votamos. 

48 a favor, 6 abstenciones.

La 5. Votamos. 

53 a favor. 

En la 9, ¿se acepta la transacción, Sr. Castells? La 9.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sí, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Pues, la 9, transaccionada. Un momento, votamos. 

54 a favor. 

Pasamos a las propuestas del Grupo Mixto, Unidas
Podemos, la 1, la 2 y la 4. Votamos.

22 a favor, 32 en contra.

En la 3, ¿se acepta la transacción? ¿No?

 



DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 49 / 8 d'octubre de 2024 2647

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

No.

EL SR. PRESIDENT:

Pues, votamos la 3, en su redacción original. Votamos. 

22 a favor, 32 en contra. 

En la 5, ¿se acepta la transacción, Sra. Gómez? La 5. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sí, la de MÉS per Mallorca? Sí. 

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo, pues la 5, transaccionada. Votamos. 

53 a favor, 1 en contra. 

Pasamos a las propuestas del Grupo Mixto, Sa Unió de
Formentera.

En primer lugar, la 4. Votamos. 

28 a favor, 23 en contra, 2 abstenciones.

La 2. Votamos. 

32 a favor, 21 en contra y 1 abstención. 

En la 1, Sr. Córdoba, ¿se acepta la transacción?

Pues, la 1 transaccionada. Votamos. 

53 a favor, 1 abstención. 

En la 3, ¿se acepta la transacción? Sí.

Pues, la 3 transaccionada. Votamos. 

54 a favor. 

Pasamos a las propuestas del Grupo Popular...

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Disculpi, Sr. President, disculpi.

EL SR. PRESIDENT:

¿Sí?

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Demano, res, només un aclariment també. Simplement,
després del debat que he suscitat abans sense voler, crec que és
un mal, malíssim precedent que no es compensi, en aquest cas,
quatre diputats que es troben a un viatge parlamentari. Jo el Sr.

Sáenz de San Pedro no sé per què no és present, no ho sé. Em
sembla molt mal precedent.

Jo saben que sempre defenso que ha d'haver-hi un bon
treball en equip, encara que siguem adversaris polítics i, per
tant, crec que..., o sigui, el meu rebuig o la meva repulsa
absoluta que el Partit Popular, en aquest sentit, no mantingui
una tradició que jo sempre he vist mantenir en aquest
parlament.

Per tant, simplement, jo compensaré el vot votant en contra
de totes les propostes de resolució del Partit Popular, perquè
crec que això no es pot admetre. 

Gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo. Bien, votamos..., ¿en la 45 se acepta la
transacción? No se acepta.

Pues, la 45 en su redacción original. Votamos. 45. 

32 a favor, 1 en contra, 21 abstenciones.

La 26. Votamos. 

26 a favor, 22 en contra, 6 abstenciones.

La 14, 53, 54 y 55. Votamos. 

26 a favor, 22 en contra, 6 abstenciones.

La 18. Votamos. 

25 a favor, 28 en contra, 1 abstención. 

En la 5, ¿se acepta la transacción? No se acepta.

Pues, la 5, en su redacción original. Votamos. 

29 a favor, 25 en contra.

La 17. Votamos. 

29 a favor, 25 en contra.

La 49. Votamos. 

28 a favor, 25 en contra. 

En la 22, ¿se acepta la transacción? 

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Acceptam la transacció.

EL SR. PRESIDENT:

Se acepta. Pues, la 22, transaccionada. Votamos. 

29 a favor, 25 en contra. 
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La 6. Votamos. 

26 a favor, 1 en contra, 27 abstenciones.

La 16 y la 46...

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Presidente.

EL SR. PRESIDENT:

¿Sí?

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Podemos... votación separada. 

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

De acuerdo, la 16. Votamos.

26 a favor, 19 en contra, 9 abstenciones.

Y la 46. Votamos.

32 a favor, 19 en contra, 3 abstenciones.

La 28. Votamos. 

50 a favor, 1 en contra, 3 abstenciones.

La 15, la 19, 25 y 52. Votamos. 

32 a favor, 22 en contra. 

La 8. Votamos. 

35 a favor, 19 en contra. 

La 3, la 4, 44 y 57. Votamos. 

35 a favor, 19 en contra.

En la 20, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, president.

EL SR. PRESIDENT:

La 20, transaccionada. Votamos. 

27 a favor, 25 en contra, 1 abstención. 

En la 35, ¿se acepta la transacción? 

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, l’acceptam.

EL SR. PRESIDENT:

Pues, la 35, transaccionada. Votamos. 

53 a favor, 1 en contra. 

En la 36, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, president.

EL SR. PRESIDENT:

La 36, transaccionada. Votamos. 

32 a favor, 21 en contra. 

En la 41, ¿se acepta?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

No.

EL SR. PRESIDENT:

No se acepta la transacción. Así que la 41, en su redacción
original. Votamos. 

26 a favor, 19 en contra, 9 abstenciones. 

En la 1, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí.

EL SR. PRESIDENT:

La 1, transaccionada. Votamos. 

32 a favor, 22 en contra. 

En la 2, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, l’acceptam. 

EL SR. PRESIDENT:

La 2, transaccionada. Votamos. 

32 a favor, 22 en contra. 

En la 10 hay dos transacciones, ¿se acepta alguna?
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EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Cap de les dues.

EL SR. PRESIDENT:

No se acepta ninguna. La 10, en su redacción original.
Votamos. 

24 a favor, 22 en contra, 7 abstenciones. 

En la 51, se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, president.

EL SR. PRESIDENT:

La 51, transaccionada. Votamos. 

32 a favor, 22 en contra. 

En la 58, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

No.

EL SR. PRESIDENT:

Pues, la 58, en su redacción original. Votamos. 

26 a favor, 22 en contra, 6 abstenciones. 

En la 37, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

No, president.

EL SR. PRESIDENT:

La 37, en su redacción original. Votamos. 

29 a favor, 19 en contra, 6 abstenciones.

En la 24, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí.

EL SR. PRESIDENT:

La 24, transaccionada. Votamos.  

49 a favor, 5 en contra. 

En la 56, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

No.

EL SR. PRESIDENT:

La 56 original. Votamos. 

26 a favor, 20 en contra, 8 abstenciones. 

En la 60 hay dos transacciones. 

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, acceptam la de MÉS.

EL SR. PRESIDENT:

La de MÉS. La 60, con la transacción de MÉS. Votamos. 

50 a favor, 1 en contra, 2 abstenciones. 

¿En la 21?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Acceptam la de VOX.

EL SR. PRESIDENT:

La de VOX. La 21, con la de VOX. Votamos.

32 a favor, 22 en contra. 

En la 39, ¿se acepta alguna transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

La de VOX.

EL SR. PRESIDENT:

La 39, con la transacción de VOX. Votamos. 

32 a favor, 19 en contra, 3 abstenciones.

En la 42, ¿se acepta alguna transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

La de VOX.

EL SR. PRESIDENT:

La 42, con la transacción de VOX. Votamos. 

32 a favor, 22 en contra.

La 27. Votamos. 

44 a favor, 4 en contra, 6 abstenciones. 
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En la 29, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

La de MÉS, sí. 

EL SR. PRESIDENT:

Pues, la 29, transaccionada. Votamos. 

45 a favor, 1 en contra, 7 abstenciones.

La 30. Votamos.

49 a favor, 5 en contra.

La 38. Votamos.

52 a favor, 1 en contra y 1 abstención. 

La 7. Votamos.

52 a favor, 2 en contra.

La 33 y la 43. Votamos.

53 a favor, 1 en contra.

La 40. Votamos.

53 a favor, 1 en contra.

La 9. Votamos.

52 a favor, 2 en contra.

La 12, 13, 31 y 34. Votamos.

53 a favor, 1 en contra.

En la 50, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

Sí, aceptamos la de Podemos. 

EL SR. PRESIDENT:

Pues, la 50, transaccionada. Votamos. 

52 a favor, 1 en contra, 1 abstención.

En la 32, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

No.

EL SR. PRESIDENT:

La 32 original. Votamos.

46 a favor, 2 en contra, 6 abstenciones.

En la 59, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

La de VOX, sí.

EL SR. PRESIDENT:

La 59, transaccionada. Votamos. 

48 a favor, 5 en contra.

En la 23, ¿se acepta la transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

No, no president, aquest pic no. 

EL SR. PRESIDENT:

No. Pues, la 23 original. Votamos.

46 a favor, 2 en contra, 6 abstenciones.

La 48. Votamos.

52 a favor, 2 en contra.

En la 11, ¿se acepta la transacción? 

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

No, president.  

EL SR. PRESIDENT:

La 11 original. Votamos. 

47 a favor, 1 en contra, 6 abstenciones. 

Y en la 47, ¿se acepta alguna transacción?

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER:

La de VOX, president. 

EL SR. PRESIDENT:

La 47, con la transacción de VOX. Votamos. 

49 a favor, 2 en contra, 3 abstenciones. 

Se levanta la sesión.
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